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Ahojte!

Božie mlyny melú pomaly, ale isto. Pravda našich

starých materí sa opä� potvrdila. Televízia Markíza

zaplatí pokutu dva milióny korún za odvysielanie kon-

traverzného rozhovoru s Richardom Müllerom, v kto-

rom sa verejne priznal k užívaniu drog. Učebnicový

príklad, ako komerčná televízia zvyšuje svoju sledo-

vanos�: provokujúce avízo v správnom vysielacom

čase (Televízne noviny) a štip2avý príbeh populárnej

osobnosti, ktorý rozbúri hladinu verejnej mienky.

Zabudla som doda�, že obete sa samozrejme nerá-

tajú.

Pod2a bývalého šéfa, pána Ruska, zámerom televízie bolo len ukáza� na problém dro-

govej závislosti, zburcova� spoločnos� i rodičov. Š2achetný čin! Možno si nabudúce bu-

deme môc� pozrie� spove7 alkoholika, fajčiara, skinheada alebo sexuálneho zvrhlíka, kto-

rý nám bude chcie� otvori� oči, pretože v porovnaní s ním žijeme biednym a menejcen-

ným životom.

Je otázne, či je dvojmiliónová pokuta ve2a, alebo málo. Najmä ke7 si uvedomíme, že za

odvysielanie trojminútovej reklamy medzi večernými správami a spravodajstvom zo špor-

tu o pol ôsmej si Markíza vyúčtuje takmer jeden a pol milióna korún bez DPH. 

Nemusím sná7 ani dodáva�, že 7alšie predlžovanie súdneho procesu (Markíza sa od-

volala na Najvyšší súd), hrá v prospech našej najsledovanejšej televízie, pretože aj zlá re-

klama je reklama.

Pozitívom celého prípadu je, že sa o drogách začalo otvorene hovori�. Masmédia pri-

nášali názory známych osobností, ktoré zväčša vyslovovali drogám hlasné NIE! Proti no-

vodobému otroctvu vzniklo nieko2ko televíznych spotov, koncertov, mnohé organizácie

bojujúce proti drogám akoby chytili druhý dych. Mimochodom, ke7 som už spomenula ot-

roctvo ničiace 2udského ducha, pýtam sa, kde zaspali slobodní (?) a teraz nemám na

mysli rakúsku stranu SPÖ.

Je dobré, že sa hovorí o škodlivosti drog, ale ešte vhodnejšie je ponúknu� lepšiu alter-

natívu. 

A práve tá mi nejako chýba. Je 2ahké dištancova� sa od niekoho, kto berie drogy, a osta�

čistý. Veková hranica narkomanov sa posúva stále nižšie a nie je žiadnym tajomstvom,

že jedným z najlepších odbytísk trávy, koksu, LSD alebo heráku sú vysokoškolské inter-

náty, najmä vo väčších mestách.

Zmena postoja k problematike drog nečaká len naše mediálne pole, slovenské záko-

nodarstvo, ktoré akoby ani nepoznalo výraz "díler", ale čaká myslenie každého z nás.

Dúfam len, že sa na Slovensku bude o problematike drog a iných závislostí hovori� dlh-

šie, ako o súdnom procese s televíziou Markíza.

Martina Fabianová

Ak máte záujem o odoberanie časopisu, napíšte nám alebo pošlite e-mail, my vám obratom zašleme zloženku.

Samozrejme, nemusíte čaka� a môžete nám posla� predplatné priamo poštovou zloženkou typu A, Eudová ban-

ka Bratislava, čč..  úúččttuu  44000000990099992255//33110000. Na opačnú stranu, v správe pre prijímate2a, napíšte ko2ko kusov z kaž-

dého čísla chcete odobera�. CCeennaa  zzaa  11  kkss  jjee  2200  SSkk. Časopis Vám budeme zasiela� až do vyčerpania vášho kredi-

tu. Ak by ste chceli podpori� Nové Dimenzie darom (takisto nám to napíšte do správy pre prijímate2a), vopred Vám

7akujeme. Kvôli ušetreniu nákladov sa budeme ve2mi teši�, ak si objednáte časopis ako skupina, ušetríte nám tým

ve2a práce a peňazí na poštovnom. 
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3 otázky pre …

Juraja
Drobného
"Dušu" slo-

venského go-

spelu

1. Čo bude obsahova� Antológia
slovenského gospelu ? 

Antológia slovenského go-

spelu bude obsahova� zá-

kladné informácie o interpre-

toch a osobnostiach sloven-

ského gospelu (hity, albumy),

informácie o vydavate2-

stvách, nahrávacích štúdi-

ách, ale tiež aj o festivaloch,

muzikálových projektoch či o

spevníkoch alebo www strán-

kach - o tých, ktorých sa nám

podarí zisti� a spracova�.

Preto je to Pokus. Ako bonbó-

nik plánujeme výberové

štvorcédečko (ak sa nájdu

sponzori). 

2. Aký je súčasný stav príprav
Antológie slovenského gospelu?
Aký je reálny termín realizácie toh-
to projektu? (stihne sa to do festi-
valu Verím Pane a v plnom rozsa-
hu?)

Momentálne prebieha zber

údajov. Čosi máme a niečo nám

ešte chýba. Antológia by mala

by� predstavená na festivale

Verím Pane 2000 v Námestove

... ak bude (antológia, festival).

Festival plánujeme zatia2 na 20.

- 23. júla. 

3. Aká bude cena, kde sa dá
Antológia objedna�? Kde a ako sa
Vám môžu ozva� prípadný sponzori
tohto projektu? 

Cena nie je vôbec ani pred-

pokladaná, lebo zatia2 netuším,

aký bude ma� Pokus rozsah.

A sponzori, či objednávatelia

sa môžu hlási� u mňa: Juraj

Drobný, Vrančovičova 58, 841

03 Bratislava, jdrobny@stv.sk,

0905/620543.

-pp&rt-

je o 0,1% viac ako na konci roku

1998 (404 208). Počet bohoslovcov,

pripravujúcich sa na kňazstvo

vzrástol až o 0,6 % zo 109 171 na

109 828. Tiež povzbudivo pôsobí aj

nárast počtu diakonov, laických ka-

techétov a misionárov. V súčasnosti

ku katolíckej cirkvi hlási 1, 045 mili-

ardy 2udí., čo je 17,4 % svetovej po-

pulácie. Oproti roku 1998 sa katolíc-

ka cirkev rozrástla približne o 40 mi-

liónov veriacich. Najviac - 49,5% -

ich žije na americkom kontinente.

V Európe je 27,8%, v Afrike 11,4%,

v Ázii 10,5% a v Oceánii 0,8% všet-

kých katolíkov. Pomer katolíkov k

celkovému počtu obyvate2ov jednot-

livých kontinentov ukazuje, že jedi-

ným svetadielom, kde majú katolíci

väčšinu je Amerika, kde tvoria

63,1% populácie. V Európe pred-

stavujú katolíci 41,4% obyvate2stva,

v Oceánii 26,9%, v Afrike 15,6% a

na naj2udnatejšom kontinente v Ázii

len 3,1%.

Pro-life hnutie prehralo súd

BUDAPEŠŤ - Súd v hlavnom mes-

te Ma7arska odsúdil na pokutu vo

výške1 780 eur (75 000 Sk) protipo-

tratových aktivistov, ktorí v roku

1998 presvedčovali mladistvé diev-

ča, aby nepodstúpila potrat.

Trinás�ročná Katalina otehotnela

s 24 ročným ženatým mužom. Ke7 s

podporou svojej matky požiadala

o vykonanie interrupcie, úrady ju

schválili. Na to sa do prípadu vloži-

lo protipotratové hnutie, ktoré pre-

sviedčalo mladé dievča, aby die�a

donosila, a ponúkalo dlhodobé

uhrádzanie všetkých nákladov z to-

ho vyplývajúcich. Tiež súdne na-

padlo rozhodnutie o interrupcii.

Nato súd už schválenú žiados� o in-

terrupciu zamietol. Dievča však na-

koniec po intervenciách zo strany

ministerstva spravodlivosti a minis-

terstva zdravotníctva potrat podstú-

pilo. Za spôsobené problémy

a komplikácie žiadala matka diev-

ča�a od protipotratovej skupiny od-

škodné vo výške 24 000 eur. Súd jej

požiadavku uznal za oprávnenú

z odôvodnením, že aktivisti nemali

právo zasahova� do súkromného ži-

vota Kataliny, požadovanú čiastku

však výrazne znížil.

Týždeň bez TV

BRATISLAVA - Kampaň s týmto

názvom pripravujú slovenskí kres-

�anskí aktivisti. V druhej polovici má-

Obavy Francúzov pred sektami

PARÍŽ - Ministerská komisia pre

boj so sektami vydala správu, pod2a

ktorej v krajine pôsobia totalitné sek-

társke organizácie "ohrozujúce ve-

rejný poriadok a 2udskú dôstojnos�".

Okrem scientologickej cirkvi komi-

sia uvádza aj tzv. rád slnečného

chrámu. Citovaná správa uvádza

tiež súdne a administratívne nástro-

je, ktoré je možné použi� pre potla-

čenie pôsobenia siekt. Tie sú komi-

siou definované ako "spoločenstvá

s totalitnou štruktúrou - s nábožen-

skými cie2mi ako aj bez nich - kto-

rých správanie ohrozuje 2udské prá-

va a spoločenskú rovnováhu".

Francúzska ministerská komisia tiež

upozorňuje na problémy vyplývajú-

ce z odlišného prístupu USA, kde sú

napríklad scientológovia rešpekto-

vanou cirkvou. "V USA majú sekty

zvláštnu ochranu, akonáhle sa sami

prehlásia za náboženské," uvádza

správa.

Vyhrážky aktivistom pro-life

GLASGOW - Jim Dowson, vodca

pro-life skupiny Precious Life

Scotland, musí čeli� vyhrážkam pub-

likovaným v 2avicových novinách.

V liste podpísanom členom Škótskej

socialistickej strany jeho autor píše,

že "neváha urobi� z Dawsonovho ži-

vota neš�astie trvajúce 24 hodín

denne" a že "zničí jeho skupinu, ke7

budú ženy opä� zatlačené do ne-

bezpečného sveta pletacích ihlíc

a ginu". Vedenie novín sa dištanco-

valo od násilného tónu textu, ale pri-

pomenulo, že samotná skupina

Precious Life vyhlasuje, že použije

akýko2vek spôsob, aby zmenila 2a-

hostajnú verejnú mienku.

"Nenávidím násilie," háji sa presby-

terián Dowson. "Ide nám o to, aby

sa zvýšila informovanos� o horore

nazývanom umelé prerušenie teho-

tenstva. Ak je niekto násilník, potom

je to lobby podporujúca potraty".

Situácia je napätá aj preto, že len po

nieko2kých týždňoch od svojho vzni-

ku sa podarilo dosiahnu� tejto skupi-

ne uzavretie potratovej gynekolo-

gickej kliniky v Glasgowe.

Pribúda katolíkov

VATIKÁN - Pod2a oficiálnych úda-

jov vatikánskej ročenky Annuario

Pontificio po prvý krát od roku 1978

vzrástol počet kňazov vo svete.

V uplynulo roku ich bolo 404 626, čo
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štátne školy, tak bude od teraz vy-

členená v prospech nemajetných

žiakov bez oh2adu na to, akú na-

vštevujú školu. Väčšina súkromných

škôl v Taliansku má v rukách kato-

lícka cirkev. Preto bolo zrovnopráv-

nenie súkromných škôl vždy ve2mi

citlivou politickou otázkou.

Ortodoxní taliansky komunisti zákon

tvrdo odmietajú, lebo pod2a nich ide

o "výrazný ústupok klerikálnemu tla-

ku Vatikánu". Eavicový kabinet je

však so zákonom spokojný. "Po pol

storočí sa presadila ústavná zása-

da, že rodičia si môžu slobodne

zvoli� školu, do ktorej chcú posla�

svoje deti," komentoval prijatie záko-

na taliansky minister školstva Luigi

Berlinguer.

Eutanázia zlyháva 

WASHINGTON - Štúdia v časopi-

se New England Journal of

Medicine dokazuje, že úsilie leká-

rov o asistovanú samovraždu pa-

cienta často zlyháva a spôsobuje

ešte väčšie bolesti a zdravotné

komplikácie. Výskum eutanázie a

asistovanej samovraždy v

Holandsku, kde sú legálne už nie-

ko2ko rokov, ukázal šokujúce vý-

sledky. Ke7 pacienti pri asistovanej

samovražde použili preparáty, ktoré

im ich lekári naordinovali, až v 16%

prípadov sa veci neodohrali pod2a

očakávania a v 7% prípadov sa ob-

javili iné problémy a ved2ajšie účin-

ky. Problémy sa objavovali tak čas-

to, že lekári asistujúci pri samovraž-

de museli zasiahnu� a privodi� rých-

lu smr� (eutanáziu) celkovo v 18%

prípadov. V prípade eutanázie zisti-

li výskumníci komplikácie v 3% prí-

padov, ke7 smr� pacienta trvala

dlhšie, ako sa očakávalo, alebo sa

pacient z kómy, ktorá bola spôso-

bená preparátom považovaným za

smrtonosný, prebudil. "Sú to infor-

mácie, ktoré budú mnohých šoko-

va�: od verejnosti, cez zákonodar-

cov, až po niektorých lekárov, kto-

rých nikdy ani nenapadlo, žeby

proces asistovanej samovraždy

alebo eutanázie mohol k utrpeniu,

ktoré chceli zmierni�, ešte ničo pri-

da�," konštatoval Dr. Sherwin

Nuland z lekárskej fakulty univerzity

Yale.

Odsúdenie programu OSN

RÍM - Arcibiskup Jean-Louis

Tauran, sekretár pre zahraničné

vz�ahy Vatikánu, vo svojom vystúpe-

ja sa má uskutočni� stretnutie veno-

vané negatívnemu vplyvu televízie

(aj iných médií) na deti. Konferencia

sa zameria na "ekovýchovu" najmä

proti pôsobeniu "mentálneho zne-

čis�ovate2a" - televízie. Organzátori

chcú najmä varova� pred neobme-

dzeným využívaním televízie ako

"babysiterky" a pred jej "výchovnými

prostriedkami": násilím, vulgaritou,

konzumnými hodnotami. K spolu-

práci vyzývajú všetky kres�anské or-

ganizácie, ktoré by do svojich aktivit

mohli nejakým spôsobom vloži�

myšlienku "bez TV".

Facka novinárskej etike

PRAHA - Koncom marca zarezo-

noval v Čechách rozhovor s pá-

pežským nunciom Giovanni

Coppom, ktorý uverejnil  časopis

Československý NEI report.

Nuncius poskytol rozhovor erotic-

kému dvojtýždenníku, bez toho, že

by to bol sám tušil. Autor rozhovo-

ru publikujúci pod pseudonymom

Arnošt Bělský požiadal pred

Vianocami nuncia o klasický via-

nočný  rozhovor pre noviny Večerní

Praha. Ke7 sa o nieko2ko týždňov

dotyčný novinár na neho opä� ob-

rátil so žiados�ou o interview o

zmysle 2udskej sexuality, Giovanni

Coppa mu ho poskytol v dobrej

viere, že bude opä� publikované vo

večerníku. Arcibiskup však netušil,

že tento novinár publikuje aj v ero-

tickom časopise. A tak sa fotogra-

fia apoštolského nuncia v českej

republike arcibiskupa Giovanni

Coppu objavila na titulnej stránke

erotických novín ved2a fotografii

obnažených žien. Naviac rozhovor

vo vnútri čísla pod nadpisom "Sex

patrí k podstate človeka" susedí

s inzerátmi ponúkajúcimi sexuálne

a erotické služby, ktoré arcibiskup

v rozhovore tvrdo odmieta.

Giovanni Coppa zverejnil protest, v

ktorom žiadal o stiahnutie nákladu

z predaja. Vydavate2 však vyčíslil

prípadnú škodu na 700 000 korún,

ktoré by nuncius musel zaplati�.

Časopis sa preto 7alej predával v

Čechách aj na Slovensku.

Dočkáme sa aj na Slovensku?

RÍM - Taliansky parlament prijal

zákon, ktorý úplne zrovnoprávnil

štátne a súkromné školy, čím ukon-

čil 50 rokov trvajúcu diskusiu o tom-

to probléme. Štátna podpora, ktorá

bola doteraz určená výhradne pre

ní na poslednom zasadaní pápež-

skej akadémie Pre život vzniesol

vážne varovania proti ohrozovaniu

2udského života. Zdôraznil, že

na mnohé skutočnosti, ktoré urážajú

dôstojnos� 2udského života, sa dnes

pozerá ako na základné 2udské prá-

va. Poukázal na to, že snahy propa-

gova� antikoncepciu a potraty zača-

li pred nieko2kými rokmi ako reakcia

na obavy pred populačnou explózi-

ou. Tieto obavy sú dnes považova-

né za bezpredmetné, preto propa-

gátory antikoncepcie a potratov me-

nia svoju rétoriku a taktiku. Tvrdia,

že tieto opatrenia sú nevyhnutné,

aby človek získal slobodu.

Arcibiskup pripomenul konferencie

OSN v roku 1994 v Káhire a v roku

1995 v Pekingu, kde dochádzalo

k prudkým stretom medzi zástanca-

mi a odporcami potratov a antikon-

cepcie. Niektoré skupiny však vy-

užili tieto konferencie k publikovaniu

nových teórii medzinárodného prá-

va, na ktoré sa budú neskoršie od-

voláva� pri ospravedlňovaní zmien

v medzinárodnej politike, alebo

v zákonoch jednotlivých krajín. Ďa-

lej poukázal na to, že mnoho silných

medzinárodných organizácii, ako

napr. Svetová zdravotnícka organi-

zácia, či Červený kríž, podporujú

zavedenie núdzovej antikoncepcie

v oblastiach vojenského napätia,

ako sú Rwanda, Kosovo, či Čečen-

sko.

Zákaz pornografie: parlament za,
prezident proti

WARŠAVA - V marci schválil po2-

ský parlament zákon zakazujúci do-

voz, distribúciu  a predaj pornogra-

fie. Zákon prešiel Sejmom pome-

rom hlasov 210 za, 197 proti, 19 sa

zdržalo. Podporila ho vládna

Solidarita, proti boli ex-komunisti

prezidenta Kwaśnievskeho a koa-

ličná Unia slobody premiéra

Buzeka. Zákon má zastavi� explóziu

porno priemyslu, ktorá nastala po

páde komunistického režimu v

1989 roku, a zavies� pokuty a tresty

odňatia slobody až do dvoch rokov

(v prípade detskej pornografie do 5

rokov) väzenia. Kritici namietajú, že

zákon porušuje slobodu slova a nie

je vynútitelný, pretože pornografiu

presne nedefinuje. Prezident

Kwaśnievski však vzápätí zákon ve-

toval a ten bude musie� by� znova

prerokovaný.

pripravil Drobec
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4 otázky pre

Nella
Scala  

p r a c o v n í k a

tlačového od-

boru organizač-

ného výboru

S v e t o v é h o

stretnutia mlá-

deže (WYD) v

Ríme

1. Ko>ko návštevníkov a z ko>kých kra-
jín sa očakáva na WYD? Ko>ko účastní-
kov sa očakáva v diecézach a ko>ko na
záverečnom programe so Svätým otcom
v Ríme?

Predpokladáme, že na 15. svetovom

stretnutí mládeže v Ríme sa zúčastní pri-

bližne milión mladých 2udí. Na programe v

diecézach sa zúčastní 400 tisíc pútnikov a

priamo do Ríma príde 7alších 600 tisíc. 

2. Neobávate sa podobných problémov
ako pred tromi rokmi v Paríži (vyšší po-
čet návštevníkov, priestorové a kapacit-
né problémy, neplatiaci návštevníci)? 

Organizačný projekt je komplikovaný, ale

výsledok pre pútnikov bude fascinujúci.

Pretože organizačný výbor pripravuje WYD

už dva roky, na základe 7alších akcií

Jubilejného roka, ktoré sa vydarili, sme pre-

svedčení, že bude stretnutie vynikajúco zor-

ganizované. Poučili sme sa na skúsenos-

tiach organizátorov predchádzajúcich WYD,

preto staré chyby nebudeme opakova�. 

3. Pripravujete na WYD nejaké novin-
ky, ktoré na predchádzajúcich stretnu-
tiach ešte neboli prezentované? 

Jedným z tajomstiev WYD je by� origi-

nálny. Viera je však tradičná a pevná. A tak

WYD 2000 bude aj nový aj tradičný, pevne

zakorenený v kres�anskej a 2udskej histórii.

Bude to jednoducho historická udalos�.

4. Ktoré významné osobnosti očakáva-
te na WYD 2000? 

To je zatia2 "top secret". (Svätý otec a re-

dakcia Nových dimenzií však určite chý-

ba� nebudú - pozn. ND)
-pp&rt-

Šokujúci patent na >udské embryá
MNÍCHOV - 21. februára organizácia ochrancov život-

ného prostredia Greenpeace dala na verejnos� správu,

že Európsky patentový úrad (EPU) v Mníchove udelil v

decembri prvý patent na geneticky manipulované em-

bryá. Patent s číslo EP 695 351 bol udelený

Edinburghskej univerzite a zabezpečuje svojmu vlastní-

kovi právo na odoberanie buniek z 2udských embryí, na

génovo-technické manipulovanie s nimi a na výrobu em-

bryí zmenených génovou technikou. Svoj protest proti

udeleniu patentu vyjadrili aktivisti Greenpace demon-

štráciou pred budovou EPU v Mníchove. Pod2a aktivistov

ide o neslýchané porušeniu tabu. "Takto sme zjavne bliž-

šie k laboratórne vyrábanému a patentovanému člove-

kovi," povedal pracovník organizácie Christoph Then.

Patentový úrad udelením tohto patentu porušil Európsku

patentovú smernicu, ktorá vyslovene zakazuje patento-

va� "spôsoby na zmenu genetickej identity zárodočnej

dráhy 2udskej bytosti", ako aj "aplikáciu 2udských embryí

na priemyselné alebo komerčné ciele". Then konštatuje:

"Predpísané etické hranice už nehrajú žiadnu úlohu."

EPU v decembri 1999 pripustil napriek protestom medzi-

národných organizácii ochrancov prírody patentovanie

rastlín zmenených génovou technikou a tak udelil prvý

raz "patent na život".

Hovorca EPU R.Osterwalder reagoval na výčitky vyhlásením,

že udelenie patentu na embryá bolo vážnou chybou. "Všetko,

čo zahŕňa človeka sa z patentových prihlášok týkajúcich sa gé-

novej techniky vyčiarkuje." Lenže v tomto konkrétnom prípade

oddelenie pre prieskum patentov "neobmedzilo patent v náleži-

tom rozsahu". Ke7že však patent je udelený, môže ho úrad zru-

ši� len vtedy, ke7 proti nemu budú oficiálne podané námietky.

Preto Greenpeace hne7 vo februári odštartovali kampaň pod

mottom "Každý sa môže bráni�", v ktorej vyzývajú všetkých 2udí,

aby sa pripojili k podpisovej žalobe organizácie proti spomenu-

tému patentu. Formulár protestu spolu z adresou kam ho zasla�

je na internetových adresách www.greenpeace.de a www.gre-

enpeace.at. 

Medzi prvými zareagoval vatikánsky expert na bioetiku biskup

Elio Sgreccia. Vyslovil obavu, že za udelením patentu vôbec ne-

bol omyl mníchovského úradu, ale "sústredené úmysly" podnikov

z viacerých krajín. Sgreccia, ktorý je viceprezidentom Pápežskej

akadémie Za život, zdôraznil, že patent, ktorý učinil 2udské em-

bryo niekoho vlastníctvom, je tým najopovážlivejším poníženým

človeka a odníma mu všetku dôstojnos�. Vyjadril nádej, že sa v

tejto ohavnosti urobí náprava a patent bude zrušený.

Ozvala sa aj viac ako 20 členná skupina kres�ansko-demo-

kratických poslancov Európskeho parlamentu, ktorí požadujú

uvalenie sankcii na zodpovedných pracovníkov EPU. V liste ad-

resovanom prezidentovi EPU, žiadajú o zriadenie kontrolnej in-

štancie v rámci úradu. "Nie je predsa možné, aby chybný krok

jednotlivca alebo malej skupiny osôb viedol k takej katastrofe,"

uvádza sa v liste. Poslanci 7alej žiadajú, že treba nielen zruši�

sporný patent, ale aj zaruči�, aby sa takýto prípad nemohol ni-

kdy zopakova�    -

kap-
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90%  (t)rožkovica
Ktovie ako vzniklo príslovie " Vo víne je pravda", a prečo

sa taká vzácna hodnota vôbec spája s alkoholom. Ostáva

nám dúfa�, že je v tom skrytá nejaká vznešená metafora, kto-

rá povesti pravdy nijakým spôsobom neuškodí. V tom prípa-

de si po7me nalia� "čistého vína". Kto sa nebojí tvrdej prav-

dy, tomu môžeme nalia� aj niečo tvrdšie. Z omrviniek, povy-

metaných zo všetkých kútikov tohto časpisu, sa nám podari-

lo vypáli� nasledujúce riadky ohnivého moku. Je špecifický

tým, že mozgové bunky naň reagujú vcelku pozitívne, alebo,

v najhoršom prípade, nijako.  Tak na zdravie priatelia!

Určite každého z nás poteší prítomnos� priate2a, priate2ky či

inej, nášmu oku milej, osoby. Obyčajný pozdrav je najbežnejším

vítacím obradom. Priemerne sa človek v spoločnosti pozdraví

40 až 60 krát za deň. Záleží to samozrejme od viacerých okol-

ností, napr. od druhu spoločnosti v akej sa práve nachádzame,

a ide aj o to pozdravi� sa pekne slušne a správne. 

1. Predstavte si, že ste vo Švédsku. Hudia by sa vám priate>sky po-
zdravili slovíčkom

a/ hej

b/ ne

c/chaj

Vo Škandinávii sa teda už budete cíti� ako doma. Už sa tam

len dosta�. Detaily necháme rozobera� pesimistom.Optimisti,

ak budú chcie�, tak sa tam určite nejako dostanú. 

2.  Snažia sa totiž kráča� "od skutočného ku skutočnejšiemu".
Vzdelaný stredoveký optimista by to vzletne vyjadril slovami

a/ sempre felix

b/ per aspera ad astra

c/ a realibue ad realiora

a ak chcel, tak do dvoch mesiacoch si do Škandinávie dopo-

chodoval úplne v pohode. Na tvrdej ceste uskutočňovania reali-

ty, ktorá by apoň zhruba vyhovovala naším predstavám napo-

máha okrem optimizmu aj -  myslenie.

3. Autorom výroku " Čisté myslenie môže vystihnú� realitu" bol
a/ Sokrates

b/Leonardo da Vinci

c/ Albert Einstein     

Realita dokáže by� často ve2mi tvrdá. Zdá sa, že ne-

š�astia, prírodné katastrofy či vojnové konflikty sa jej

nevyhnú ani v nadchádzajúcom tisícročí. Naš�astie sa

stále nájdu 2udia ochotní zaktivizova� a zorganizova�

pomoc pre 2udí, na ktorých do2ahla spomínaná realita

obzvláš� tvrdo.

4 Ako sa volá občianské združenie, ktoré na Slovensku organi-
zuje hmanitárnu pomoc krajinám, akou je napr. Čečensko?

a/ Človek v núdzi

b/ Človek v ohrození

c/ Človek v nebezpečenstve

Zmeňme tému. Realitou je tiež fakt, že v poslednom čase

stále viac krajín európskej únie zavádza voči Slovensku vízovú

povinnos�. Krajiny Beneluxu sú posledným príkladom.  

5 Keby ste chceli navštívi� mesto Maastricht, do ktorej krajiny
spomenutého spoločenstva by ste cestovali?

a/do Luxemburgska

b/ do Belgicka

c/ do Holandska

Dnešný kvíz je o čosi kratší, ale veríme, že nemenej

zaujímaví. Ak s vám otázočky zdajú na prvý poh2ad �až-

ké, určite tomu tak nebude po vašom prvom poh2ade na

ostatné stránky tohto časopisu. Zaručene budete vedie�

odpoveda� na otázky kvízu nielen tohto, ale aj minulého

čísla. V minulom čísle sa totiž do kvízu vlúdila otázka,

ktorej odpove7 je ukrytá v niektorom článku tohto čísla.

Preto žrebovanie správnych odpovedí kvízov oboch čísel

bude uskutočnené naraz. Na vaše správne odpovede,

ako aj 7alšie pripomienky, čakáme do 15. júna 2000.

Výhercov znovu čakajú CD albumy gospelovej hudby z

vydavate2stva Rosa.  

Martin

http://www.dimenzie.sk
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„Dobrý den, vy jste si u nás zakoupil jízdenku
do Stockholmu na 9. prosince? Bohužel, musíme
vám s lítostí oznámit, že pro nedostatek zájemců
se tahle linka ruší..." Pravdupovediac, po tomto te-
lefonáte som už nedúfal, že sa do hlavného mesta
Švédska niekedy dostanem, všetky moje plány sa
rúcali ako domino. Hovorí sa ale, že žiadna kaša sa
neje taká horúca, ako sa navarí. Neviem síce už
presne ako, ale po párdňovom vybavovaní sa mi
podarilo zabezpeči0 si lístok na 1alší termín.
Vo štvrtok, 18. decembra, som v Brne nastúpil
do autobusu a moja cesta sa konečne stala sku-
točnos0ou.

Nočný hos�
Po príchode do Štokholmu sa všetci moji spolu-

cestujúci rozutekali k svojim rodinám a ja som

na autobusovej stanici City Terminalen zostal

sám, len s ve2kým batohom na chrbte a xeroxovou

kópiou mapy centra mesta. S ubytovaním som

mal š�astie - hne7 v prvej turistickej ubytovni, kto-

rú som mal na mojom zozname "eventuálneho bý-

vania“, som zohnal izbu, a tak som nemusel pou-

ži� krízový plán pobytu na stanici. Po malých prob-

lémoch (asi pol hodiny som sa snažil otvori� izbu

k2účom od úschovne batožín, ktorý som dostal,

aby som si odložil batoh) som konečne vstúpil

do miestnosti, ktorá mi mala poskytnú� strechu

nad hlavou na 7alších pár dní. Nebol som tu prvý,

na jednej posteli už spal nejaký hos�. Chlap, ktorý

tu spal, mal okolo pä�desiat rokov, bol oblečený

v umastenom kabáte, na hlave - vlnená čiapka.

Očividne sa pred uložením do postele neob�ažo-

val s vyzliekaním, spod periny totiž trčali ve2mi, ale

ve2mi špinavé �ažké topánky - vyzeral ako obyčaj-

ný bezdomovec, ktorého môžete stretnú� aj

v Bratislave na stanici. Rozčarovaný som si odlo-

žil veci do skrine a vybral som sa na prvú ob-

hliadku mesta. Počasie vonku sa však medzitým

zmenilo na nepoznanie. Namiesto nepríjemného,

chladného vetra ma očakával nepríjemný, chlad-

ný vietor s hustým daž7om. Spravil som si okruh

okolo ostrova Skeppsholmen, na ktorom sa uby-

tovňa nachádza, a znechutený som sa vrátil na iz-

bu aspoň trochu si pospa� a dohna� tak spánkový

deficit. Po príchode na izbu som zaregistroval

zmenu - chlapík si vyzul topánky (verte mi, skôr

ŠŠttookkhhoollmm
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bé čierne šmuhy, iní zase považovali za prirodze-

ný doplnok odevu re�aze (množstvo re�azí a retia-

zok), ostatní sa rozhodli pre kombináciu týchto

dvoch, prípadne i iných prvkov. Hoci mi môj pud

sebazáchovy velil zaradi� spiatočku, hrdinsky som

ostal, a dokonca som si dal aj čaj - ako jediný som

si sadol za stôl. 

Po príchode na ubytovňu som sa rozhodol vy-

bra� trochu do spoločnosti, a tak som navštívil TV-

Rum, spoločenskú miestnos�. Mal som š�astie, se-

deli tu traja 2udia a pozerali televízor. Ke7že nikto

z nás nerozumel po švédsky a dokonca ani po fín-

sky, rozprúdila sa medzi nami konverzácia. Ke7

som sa „priznal", že som zo Slovenska, prvou re-

akciou bolo: „Och, áno? A tá vojna sa u vás už

skončila?" Moja odpove7 ich očividne zaskočila:

„Hej, už v štyridsiatom piatom." Po chvíli rozobe-

rania politickej situácie v strednej Európe a mojom

výklade dejín + zemepisu sa reč zvrtla na Štok-

holm. Mne i dvom z mojich kolegov (Austrálčanovi

a Angličanovi) sa mesto páčilo, trochu opačný bol

názor Američanky: „Štokholm je úplne hrozný.

Predstavte si, že tu musia autá dáva� prednos�

chodcom. A vôbec, celé je to tu akési divné.

U nás v Kalifornii je stále slnko, tu je stále tma.

U nás máme krásne široké ulice, tu do seba 2udia

v tých ich uličkách len vrážajú (že vrážajú do nej,

som sa nečudoval, lebo musela ma� minimálne

stodvadsa� kíl). Úplne najhorší je ten "fucking

Gamla Stan" (štokholmské staré mesto, zachova-

né takmer v pôvodnom stave a vyh2adávané turis-

tami najmä pre malebné uzučké uličky). Tam sa

nedá ani pohnú�. To by som zbúrala a postavila

nanovo." Nuž, proti gustu žiaden dišputát...

som to zacítil, ako zbadal). Snažil som sa nadvia-

za� aspoň akú-takú komunikáciu, ale jediné zvuky,

ktoré sa ozývali smerom od jeho postele, svedčili

skôr o fungovaní tráviaceho traktu, ako o ochote

komunikova�. 

Stratená slovenská ambasáda
Nasledujúci deň som sa venoval prehliadke

mesta - Štokholm všetkým odporúčam, je naozaj

nádherný. Večer som sa mal stretnú� s Fredrikom,

kamarátom, s ktorým sa poznám z internetu.

Miesto stretnutia som vybral náhodne, mali sme

sa zís� pred vchodom slovenskej ambasády.

Vybral som sa tam s dostatočným predstihom

a dobre som urobil. Prešiel som celú ulicu asi tri-

krát, h2adajúc slovenskú vlajku alebo aspoň nie-

čo, čo by signalizovalo prítomnos� ve2vyslanectva,

no márne. Nakoniec sa na mňa š�astie usmialo.

Úplne na konci ulice, na niečom, čo pripomínalo

bočný vchod do obchodu, som objavil malú ta-

bu2ku so slovenským znakom. Pravdupovediac,

v tej chvíli som si už myslel, že zo stretnutia nič ne-

bude. Naš�astie, Fredrik sa v Štokholme vyznal

lepšie ako ja a prišiel dokonca načas. Ukázal mi

centrum mesta a odporučil mi jednu internetovú

kaviareň, aby som mohol poda� správu domov.

Omylom som ale vliezol do iných dverí. Miesto,

na ktorom som sa nachádzal, bola síce tiež kavia-

reň, ale... Uprostred stálo zopár stolov. Nikto za ni-

mi nesedel, všetci sa totiž vá2ali po zemi, niektorí

posedávali a polihovali na schodoch. Ak by som

povedal, že výzor väčšiny návštevníkov bol extra-

vagantný, bol by som príliš mierny. Prevládajúcou

farbou oblečenia bola čierna, niekedy doplnená

krik2avou červenou. Podaktorí mali pod očami hru-



Galma Stan - staré mesto
Na 7alší deň sa cie2om mojich túlačiek stal prá-

ve Gamla Stan. Chcel som si pozrie� krá2ovský

palác, všetky expozície boli ale platené a nebolo

to príliš lacné. Zbadal som, ako nejakí 2udia vchá-

dzajú do dverí na konci schodiska a ako pravý

Slovák v predtuche, že je tam niečo zadarmo,

som sa vybral za nimi. To som ešte netušil, že za

dverami sa nachádza Slottskyrkan, zámocký kos-

tol. Bola práve nede2a, a  ke7 mi „zriadenec" vti-

sol do ruky spevník, tak som pochopil, že sa asi

stanem svedkom švédskej omše. Ve2a som z nej

toho síce nerozumel, ale aspoň som si zaspieval

niečo o "Jungfru Maria och hennes son Jesus". V

ten deň sa ma výnimočne držalo š�astie. Hne7,

ako som vyšiel z kostola, začala sa na nádvorí

paláca výmena stráží - v zime sa tento slávnostný

akt koná len v určité dni v presne stanovené ho-

diny. Spravil som si zopár fotiek, počkal, kým sa

stráže v uniformách (pripomínajú všetko možné,

len nie uniformy krá2ovskej stráže) vystriedajú, a

pobral som sa naobedova�. Neprišiel som ale 7a-

leko. V budove parlamentu sa práve začínala je-

diná prehliadka v angličtine počas celého týždňa,

a tak som sa s 7alšími tromi š�astlivcami dozvedel

aj čo-to o zaujímavostiach švédskej politiky. Večer

som sa vybral h2ada� miesto, kde v roku 1986 za-

vraždili populárneho švédskeho premiéra Olofa

Palmeho. Jediné, čo som vedel o polohe tohto

miesta, bol názov ulice - Sveavägen. Táto ulica je

dlhá asi tri-štyri kilometre a celú som ju prešiel

tam a naspä�, h2adajúc sochu, či aspoň pamätnú

tabu2u, pripomínajúcu tragickú udalos�. Ke7 som

bol už vyčerpaný h2adaním, spýtal som sa ná-

hodného okoloidúceho. „Prosím vás, neviete ná-

hodou, kde je to miesto, kde zavraždili Palmeho?"

Chlapík sa mňa prekvapene pozrel, a potom sa

začal strašne smia�. Dôvod jeho náhlej veselosti

som pochopil, až ke7 ukázal rukou na zem asi

dva metre od miesta, kde sme stáli. Na zemi, do-

polovice skrytá pod snehom a kamienkami, leža-

la v dlažbe mosadzná tabu2ka (asi 30x50 cm) s

nápisom „Pa denna plats mordades sveriges

statsminister Olof Palme den 28. februari 1986".

"Chladní" severania
Posledný deň som obetoval posledné peniaze

a kúpil si "Stockholmkortet", kartu, ktorá držite2a

oprávňuje k vo2nému vstupu do všetkých múzeí

a k použitiu mestskej dopravy. Písa� o všetkých

skvelých múzeách, ktoré som navštívil by si vyžia-

dalo minimálne raz to2ko priestoru, a preto sa ob-

medzím len na konštatovanie, že boli naozaj nád-

herné a expozície vynikajúco a zaujímavo konci-

pované.

Predtým, než som navštívil Štokholm, som si po-

dobne ako väčšina 2udí tu na "juhu" myslel,

že Švédsko je plné zamračených, chladných

a nevraživých 2udí. Svoje hovoria aj štatistiky - se-

verské krajiny sa dlhodobo umiestňujú na po-

predných miestach v počte samovrážd. Neviem,

možno to mali na svedomí práve sa blížiace

Vianoce, ale v uliciach mesta som väčšinou stre-

tával 2udí, ktorí všetky moje predstavy úplne vy-

vracali. Usmiati, veselí, srdečný smiech nebol vý-

nimkou. Párkrát sa mi dokonca stalo, že ma zdra-

vili úplne neznámi 2udia, ktorí sa so mnou po zis-

tení, že nie som zo Švédska,  ochotne púš�ali do

reči. Inak, Švédi sa zdravia "hej" - vždy ke7 ma

niekto pozdravil, zarazil som sa, či som náhodou

niečo nespravil...  

Miloslav Surgoš
- redakčne krátené -
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Čečensko. Zničené domy, vypálené dediny, ge-
nocída civilného obyvate8stva, koncentračné tábo-
ry, masové hroby. Tí, ktorí mohli, už dávno utiekli
do susedného Ingušska, kde v stanových tábo-
roch, vagónoch a tzv. divokých táboroch trpí pod-
víživou približne 20 tisíc utečencov. 

Koncom februára odišiel do ingušského mesta
Nazran Patrik Košický, aby za 4 tisíc dolárov
zo spoločnej zbierky Slovenskej katolíckej charity
a občianského združenia Človek v ohrození nakú-
pil 22 ton múky, 3 tony cukru, 190 kilogramov ča-
ju a lieky pre čečenskú dedinu Alchan-Jurt.

Vojnovými konfliktmi, humanitnou krízou je v súčas-
nosti poznačený takmer celý africký kontinent,
Balkánsky poloostrov a  juhovýchodná Ázia. Prečo ste
si vybrali práve Čečensko?

My sme si nevybrali Čečensko, ale Čečensko

si vybralo nás. Sme súčas�ou "storočia zázrakov",

ako ho nazýva Mirek Štetina, v ktorom je nepocho-

pite2né aj to, že 2udia na sklonku 2. tisícročia trpia

dôsledkom vojenských konfliktov. Na "prekáračky"

mocných tohto sveta vždy doplatia obyčajní 2udia.

Inak tomu nebolo ani v kosovskom konflikte a inak

tomu nie je ani v Čečensku. 200 tisíc utečencov

roztrúsených po republikách susediacich s Čečen-

skom čaká každý deň pomoc od iných. Bolo by 2a-

hostajnos�ou nás všetkých nečinne sa prizera� ako

hladujú nevinní 2udia. Po kosovskom konflikte na-

stala humanitná revolúcia v tamojšej oblasti. S Če-

čenskom je to iné. Je to územie Ruska, ktoré má

svoje skryté pravidlá a pierové predpisy.

Nebál si sa, že sa svojím postojom, v ktorom si
jednoznačne deklaroval, na koho strane stojíš, do-
staneš do konfliktu s ruskou vládou alebo armádou?

V každej takejto oblasti vám hrozí istý druh ne-

bezpečenstva. Federálne vojská vykonávajú

pravidelné kontroly po celom Ingušsku, kde som

sa prevažne pohyboval. Pod2a predpisov inguš-

skej vlády, musí ma� každý cudzinec ochranku,

za ktorú si musí samozrejme plati�. Opä� jedna z

výnimočností Ruska, ktorá azda najviac s�ažuje

prácu humanitných organizácií. A konflikty? Sú

predsa na to, aby sa riešili, ak sa niečo vyskyt-

ne. Trebárs ke7 vás zatknú špeciálne jednotky

polície a vy im musíte pol hodiny vysvet2ova� od-

kia2, kam a prečo. Nakoniec ich s dobrou zna-

los�ou ruštiny presvedčíte, že nie ste špión, a oni

vás s úsmevom na tvári vypoklonkujú spä� do re-

ality.

Viac ako týždeň si žil v dedine nePaleko utečenec-
kého tábora. Mohol by si nám trochu priblíži� mentali-
lu Čečenov? Ako sa k Tebe správali ako k Európanovi
a kres�anovi?

Neodvážim sa hovori� o mentalite Čečencov

všeobecne. Môžem len opísa� vlastnú skúsenos�

s týmto neobyčajne na tradíciách založeným ná-

rodom. Sú to moslimovia, preto už z ich nábožen-

stva vyplývajú mnohé zvyklosti. Čo ma však naj-

viac udivilo, bola rodinná hierarchia a úcta k star-

ším. Po svojom príchode som mal dve hodiny na-

to, aby som sa zoznámil s miestnymi zvyklos�ami.

Martin z partnerskej organizácie Člověk v tísni,

ktorá tam má vybudovanú bázu a slušne zázemie

Čečensko

Ko�ko stojí nezávislos� ?

http://www.dimenzie.sk
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a ktorý bol v čase môjho príchodu práve s konvo-

jom v Čečensku, mi nechal u Ibrahima stručný od-

kaz. "Ve všem poslouchej Ibrahima. Je místni

a zná to tu. Nikdy neje7 sám!!!" Zvláštne, ale po-

chopite2né. Apropo Ibrahim bol dvojmetrový chlap

ako hora a mal všeobecný rešpekt u miestnych 2u-

dí. Strach som teda mohol ma� iba ak z neho, ale

po nieko2kých rozhovoroch sa z nás stali ve2mi

dobrí priatelia. Nebolo �ažké získa� si dôveru celej

rodiny, ktorá nám pomáhala vo všetkom, samo-

zrejme, že dostali vždy riadne zaplatené. Ale vrá�-

me sa k ich mentalite. Ke7 vojde starší do miest-

nosti, patrí sa postavi� a prejavi� mu tak úctu.

Neprekvapí vás, ke7 to urobí aj zástupca ministra,

hoci má vysoké postavenie. Hlavou rodiny je vždy

najstarší muž v rodine. On má prvé, ale i posled-

né slovo pri rozhodovaní a na ňom leží �archa

všetkých členov rodiny. Sú ve2mi čistotní aj na-

priek pomerom, v ktorých sa práve ocitli.

Zvláštnos�ou sú napríklad topánky. Vždy musia

by� čisté rovnako, ako aj šatstvo. Milé prekvapenie

zažijete napríklad počas priate2skej návštevy.

Kým sa rozprávate s pánom domu, jeho manžel-

ka vám zatia2 vyčistí topánky. Ticho a nebadane.

Vie, že sa to patrí, a vy nemôžete namieta�. Hos�

je požehnaním domu, a tak sa k vám aj správajú.

Sú otvorení vedomostiam. Býval som v dome naj-

staršieho člena rodiny, preto som večer čo večer

musel vies� rozhovory na rôzne témy s najstarším

z rodiny. Mohol ma� okolo 55 rokov, ale pýtal sa

ma, napríklad, na využitie internetu, Európsku

úniu, anglický jazyk, filozofiu a mnohé iné veci.

Boli to ve2mi príjemné rozhovory, po ktorých sa len

�ažko zaspávalo. A to, že som kres�an, im vôbec

nevadilo. Podstatná bola vô2a pomáha� im.

Ako vnímajú Čečenci svoje postavenie utečencov?
Čo si myslia o vojne, ktorá zmenila ich životy, hoci sú
len nemými svedkami? 

Chcú ži� a chcú ma� svoj domov. Netúžia uteka�

pred niekým, kto je silnejší ako oni. Majú silného

ducha a toho len �ažko možno porazi� zbraňami.

Oni samotní cítia, že stoja mimo tohto konfliktu.

Hovoria, že tu už nejde o 2udí a ich právo na se-

baurčenie, ale že sa bojuje o ropu a o politiku.

Toto, čo sa dialo v poslednej vojne dialo sa viac-

menej bez ich vedomia. Ke7 sa pozerám na sú-

časné vojenské konflikty, tak mi pripadá volanie

po zjednotení ako volanie do neznáma. Azda

sa musí všetko najskôr roztriešti�, aby sa mohlo

opä� spoji� v jeden pevnejší celok. Azda ...

Kto sú vlastne čečenskí teroristi? Tmavé tiene, kto-
ré ako jediné ešte stále odporujú ruským federálnym
jednotkám?

Boj s čečenským terorizmom je bojom s veter-

nými mlynmi. Kto sú vlastne tí takzvaní teroristi?

Je predsa známe, že na čečenskej strane bojova-

li aj najatí teroristi z islamských krajín. Ako ich však

rozoznáte od obyčajných 2udí? Najlepšie je asi po-

tom zniči� všetkých obyvate2ov, ktorí sa rozhodnú

neopusti� svoje domy. A bombardovanie je toho

jasným príkladom. Všetci si uvedomujeme, že is-

lamský terorizmus je čoraz nebezpečnejší a čím

7alej je k nám bližšie. Bolo by naivné myslie� si, že

sa nás to netýka. Boj s terorizmom je potrebný, zá-

leží však na spôsobe a prostriedkoch boja. A ešte

jedna poznámka. Azda najviac sa rozmohol tero-

rizmus sprevádzaný únosmi po prvej čečensko-

ruskej vojne. Mnohí stratili všetko, dokonca aj ná-

dej. Ostala im len krutá realita s možnos�ou rýchle-

ho zárobku. Neospravedlňujem ich, ale je potreb-

né zváži� aj tieto okolnosti.
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Ako vyzerá život obyčajných >udí? Čo očakávajú od
budúcnosti?

Život nás často skúša a pre týchto utečencov je

to azda naj�ažšia skúška prežitia. Prišli skoro

o všetko a mnohí aj o tých najbližších. Ich bezná-

dej však spočíva v tom, že svet sa k nim obrátil

chrbtom. Ostali, takpovediac, sami. To málo pomo-

ci, ktoré sa k nim dostáva aj prostredníctvom nás,

znamená pre nich malé svetielko nádeje, že svet

sa predsa len raz dozvie pravdu. Pravdu o tisíc-

kach zbytočne zabitých 2udí, o drancovaní a niče-

ní ich obydlí, o takzvanom očis�ovaní národa.

Utečenci si so sebou brali tie najnutnejšie veci. ve-

rili, že sa raz vrátia. Dnes však postupne zis�ujú, že

niet kam. Trpia podvýživou a žijú v ne2udských

podmienkach. Vagóny s utečencami v Ingušsku sú

presiaknuté pachom, aký poznáme u bezdomov-

cov. Mnohé deti vážia po pol roku života menej ako

pri pôrode. Divoké tábory v opustených továrňach,

hospodárskych budovách či nádvoriach domov

ukazujú vô2u Čečencov preži� a ži� 7alej. Čo bude

7alej, to sa z ich očí nedozviete. Ich poh2ady sú sí-

ce priame a odvážne, ale cíti� z nich boles� a smú-

tok. Hovorím o bolesti a smútku, ktoré sa zračili

v očiach 18-ročnej dievčiny, ke7 nám hrala sklad-

bu Čajkovského na piane, ktoré sa jej podarilo za-

chráni� z Grozného. Pre ňu znamenalo všetko.

Pripravovala sa na prijímačky na konzervatórium,

ale prišla vojna a jej snaha ostala iba snom. Teraz

žije v zablatenom divokom tábore a snaží sa preži�.

Čečensko je jednou zo zväzových republík Ruska,
ktoré sa už roky márne snažia o samostatnos�. Ako si
vnímal vz�ah  Čečencov k Rusku?

Čečenci sa nikdy necítili by� Rusmi. Necítili k nim

nenávis� pokia2 žili vo vzájomnej zhode a rešpekto-

vaní sa. Deportácia 400 tisíc Čečencov a Ingušov

v roku 1944 do Kazachstanu a na Sibír je prvým

znakom utrpenia celého národa za vinu jednotliv-

cov alebo nieko2kých skupín. A čo cítia teraz?

Neodvážim sa tvrdi�, že nenávis�. Čo by ste asi cí-

tili vy, keby vám zabili niekoho blízkeho?

Nezabúdajme však, že v ich tradícii má svoje po-

stavenie aj krvná pomsta, ktorá je odisteným gra-

nátom, podobne ako aj v kosovskom konflikte.

Zdá sa, že aj napriek zvyšujúcemu sa počtu obetí a
utrpeniu civilného obyvate>stva vojna v Čečensku tak
skoro neskončí. Chystáte sa zopakova� misiu solidari-
ty?

Zbierka na pomoc obetiam vojenského konfliktu

v Čečensku pokračuje. Ak sa nazbiera opä� po-

trebná suma peňazí vrátim sa tam a budem im po-

máha�, aby pocítili, že svet na nich nezabudol a že

niekde 7aleko žijú 2udia, ktorým ich osud nie je 2a-

hostajný. 

č. účtu: SKCH: 10006 - 55615010 / 4900,

Istrobanka a.s. Bratislava, var. symbol 888 

Martina Fabianová, foto: Patrik Košický

OObbččiiaannsskkéé  zzddrruužžeenniiee  ČČlloovveekk  vv  oohhrroozzeenníí založili

slovenskí novinári v máji 1999 s cie2om poskytova�

humanitárnu pomoc v rôznych oblastiach postih-

nutých konfliktmi či prírodnými katastrofami doma

i vo svete, bez oh2adu na etnickú, náboženskú či

rasovú príslušnos�. 

Jednou z jej prvých významných akcií je Pomoc

pre Kosovo - oprava školy pre 240 detí v zmieša-

nej kres�ansko-moslimskej a na 90 percent zniče-

nej obci Glavičice, v rámci ktorej sa podarilo

s podporou 7alších humanitných organizáciacií

vyzbiera� 550 tisíc korún a 100 tisíc na tento účel

poskytla Slovenská katolícka charita.

SSlloovveennsskkáá  kkaattoollíícckkaa  cchhaarriittaa  ((SSKKCCHH)) je jedným

z článkom re�azca Charít, ktorý sa tiahne celým

svetom. Na základe mandátu biskupskej konfe-

rencie šes� diecéznych charít šíri sociálnu spra-

vodlivos� a solidaritu. Charita je prítomná tam, kde

sú 2udia bez domova, hladní a bez oblečenia, kde

vzniká sociálne vylúčenie zo spoločnosti.

Poskytuje charitatívnu službu v rodinách, jedálne

pre dôchodcov, poriada zbierky pre 2udí postihnu-

tých prírodnými katastrofami, poradne pre utečen-

cov a migrantov.
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Dejiny slovenskej populárnej hudby (aj ke7 sa

tento pojem  nedá škatu2kova�) písalo a tvorilo

mnoho osobností. Ťažko hodnoti� a polemizova�

kto má alebo mal aký význam. Žiaden muzikant

sa nemohol zjavi� ako samorast, bez vonkajších

vplyvov a vzorov. Každý z nich prešiel obdobím

"o�ukávania" a úmyselného či neúmysel-

ného kopírovania. Samozrejme, me-

dzi kapelami jestvovali rôzne

vz�ahy, od kamarátstva, čas-

to až po  ve2kú rivalitu, kto-

rá väčšinou nebola na

škodu veci. Ak by som

mal spomenú� len jed-

ného človeka, ktorý pri

zrode populárnej a roc-

kovej hudby u nás stál,

tak by to bolo takmer

nemožné. Ale nie je ne-

možné spomenú� také

mená, akými boli (alebo

ešte aj sú) Dežo Ursiny,

Marián Varga, Pavol

Hammel, Fero Griglák,

Jaro Filip... určite by sa da-

lo pokračova�. Títo muzi-

kanti patria dodnes medzi

legendy. Sú uznávaní a ich

piesne sa takpovediac "dedia"

z generácie na generáciu. Je

však medzi nimi jeden pútnik, blú-

diaci po vrchoch, plaviaci sa a ne-

ustále objavujúci nové a nové pevni-

ny. Aj ke7 už pár rokov nie je medzi na-

mi, jeho odkaz a jeho muzika stále trvajú.

Je to DEŽO URSÍNY .

Slovenskí chrobáci
Nedá mi na úvod neodcitova� čosi z jeho vlast-

ných spomienok: "Srdce Bratislavy malo v sebe

tepnu plnú mladej krvi: popoludní okolo piatej za-

čalo korzo pod Michalskou bránou pulzova� hlú-

čikmi tínedžerov, ktorí na fontáne pred Národným

divadlom drvili hity začínajúcej sa beatovej vlny.

Tam som sa, pri beatlesovkách, zoznámil

s Beatmenmi. Hrali sme spolu od roku 1964, po-

sadnutí liverpoolskou štvoricou." Dežo mal vtedy

sedemnás�. Ideálny vek pre začínajúceho beat-

mana. Na bratislavskom korze sa sformovala je-

ho prvá kapela - The Beatmen. Pamätníci spomí-

najú, že sláva tejto kapely siahala až do Prahy.

Na pražskom koncerte v máji 1965 spôsobili vraj

značný rozruch a kritika ich ohodnotila kladnejšie

ako už vtedy známy Olympic. Z toh-

to roku pochádza aj ich prvý hit

Let´s Make A Summer (táto

skladba je známa aj z co-

ververzie Mira Žbirku).

Chlapcom bolo už vte-

dy jasné, že beat sa

dá spieva� len po an-

glicky a tak Dežo nú-

til svoju mamu (ináč

učite2ku angličtiny),

aby mu písala texty.

Po rozpade kapely

sa Dežo začal veno-

va� svojej 7alšej lás-

ke - filmu. Zapísal sa

na filmovú dramatur-

giu a scenáristiku

na VŠMU. Jeho 7alšia

skupina však na seba

nenechala dlho čaka�. V

rozhlase leteli Cream Erica

Claptona a pod2a ich vzoru

sa sformovala skupina The

Soulmen (Dežo, Fedor Frešo a

Vlado Mallý - obaja neskôr čle-

novia legendárnych Prúdov). Jej

existencia bola sotva ročná, ale dos�

úspešná. Boli to Dežove najslávnejšie,

aj ke7 trochu bohémske roky. Na 1. čes-

koslovenskom beatovom festivale v Prahe v roku

1967 získali hlavnú cenu. Tou bolo nahratie EP

platne pre vydavate2stvo Panton. Táto malá štvor-

pesničková platňa však obsahovala na vtedajšie

pomery neuverite2ne harmonicky svieže, farebne

a vokálne sýte skladby (Baby Do Not Cry, I Wish

I Were). Po rozpade The Soulmen vznikli v roku

1968 The New Soulmen. Ich pôsobenie bolo však

iba krátkou epizódou. Tieto tri kapely uzatvárajú

prvé obdobie Dežovho života. Hoci sa už v ich

tvorbe prejavuje novátorským jazykom, predsa v

nich cíti� vplyv liverpoolského soundu. 

pútnik

Dežo Ursiny
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Osudné stretnutia a prvé provisorium
V roku 1969 sa Dežo stretáva s človekom, ktorý

ho už (až na jednu krátku pauzu) neopustí až

do konca. Je to Jaro Filip. Toto obdobie sa už po-

maly nieslo v znamení kapely Provisorium. Kapela

verná svojmu názvu skutočne často menila obsa-

denie. Menil sa aj spôsob vyjadrovania. Dežov

vnútorný prerod a jeho citové rozpoloženie sa od-

zrkad2ovali v dlhých, kontrastných, až rapsodic-

kých plochách. Boli plné nepokoja, smútku, ktorý

po katarzii prechádzal do čiastočného upokoje-

nia. Skupina opä�  "dobyla" československý bea-

tový festival, no bol to ich prvý a zároveň predpo-

sledný koncert. Ich prvú platňu Dežo

Ursíny & Provisorium už nahrávali v "núdzovom"

zložení. Ostali len Ursíny s Filipom a rytmiku tvori-

la čas� skupiny Flamengo, ktorú Dežovi navrhol

mladý pražský producent Hynek Žalčík. Platňa

obsahovala len štyri skladby, pričom prvá -

Christmas Time - zaberala ce-

lú prvú stranu. Ďalším mo-

mentom, ktorým platňa pre-

kvapí, je, že nepredstavuje

Ursínyho len ako výnimočné-

ho skladate2a a speváka, ale

aj ako pozoruhodného gitaris-

tu. Nie však s virtuóznymi beh-

mi a bezhlavými vypa2ovačka-

mi. V jeho sólach sú dôležité

aj tóny, ktoré nehrá. Dokazuje,

že hra na gitare nie je prstová

gymnastika, ale predovšet-

kým citové prežívanie a záro-

veň intelektuálny proces.

Po prvom albume sa Dežo

zamýš2al nad spievaním v slo-

venčine. Cítil, že to bude �až-

šie, ale ponúkalo to jeho hud-

be nový rozmer a slobodu.

Osudným preňho bolo stret-

nutie s básnikom Ivanom Štrp-

kom. Jeho texty boli na zhudobnenie mimoriadne

náročné, ale v Štrpkovom poetickom vyjadrovaní

Ursíny našiel práve to, čo h2adal. Je to ve2mi

zvláštna poézia s úžasnou filozofickou hĺbkou, vy-

jadrujúca celú škálu vnútorných pocitov v priesto-

re a čase. Ich prvým spoločným dielom bola

Pevnina detstva.

"Pevninu detstva neh2adajte na starých ma-

pách. Je v každom z nás. Každé ráno precitáme

na jej plodnom a premenlivom brehu. Každé ráno

narastá s našimi krokmi. A my rastieme ozvenou

tých krokov."  Dlhšie hudobné útvary s množstvom

kontrastných plôch nadväzujú na prvý album,

aj ke7 naznačujú badate2ný posun.

Roku 1976 sa Ursíny zamestnal ako dramaturg

Slovenskej filmovej tvorby na Kolibe, napriek to-

mu, že ho v konkurze prijali na internú ašpirantúru

na Akadémiu vied. V tomto období zložil hudbu aj

k nieko2kým krátkym filmom. Jeden z nich,

Bubeník Červeného kríža režiséra Juraja

Jakubiska získal prvé miesto na festivaloch

vo Varne a Oberhausene. 

Burčiak - vyzrievanie vyzretého
Skupina Burčiak mala v Bratislave širšie pôso-

benie, ako len sprievodná kapela Deža Ursínyho.

Založil ju skadate2, aranžér a basgitarista Pavel

Daněk. S Dežom nahrali dve platne - Nové mapy

ticha a Modrý vrch. Najvýraznejší posun zazna-

menal návrat ku kratším pesničkovým formám.

Táto hudba už nemá ve2a spoločného s dlhými

a rapsodickými kompozíciami prvých albumov.

V spevných refrénoch niet ani stopy po smútku

a beznádeji. "Modrý vrch bol

v znamení narodenia môjho sy-

na Jakuba," spomína Dežo.

"Niekto hovoril, že som pri na-

hrávaní Modrého vrchu musel

by� zamilovaný a ja odpove-

dám áno - do svojho syna."

Platňa Nové mapy ticha dosta-

la roku 1980 cenu Tip Melodie

za "album, na ktorom tento au-

tor a interpret v jednej osobe

dosiahol 7alšie úspechy v pro-

cese h2adania nového typu

pesničky, spájajúcej náročný

hudobný útvar s modernou po-

éziou". V tomto období si Dežo

okrem svojich vlastných pro-

jektov vyskúšal aj iné veci.

Začal sklada� pre rôznych spe-

vákov - Karol Duchoň, Jana

Kocianová, Pavel Daněk, ve-

noval sa filmovej hudbe a na-

krútil aj nieko2ko vlastných do-

kumentárnych filmov. Najväčším projektom bol

známy televízny muzikál Neberte nám princeznú

s Marikou Gombitovou, Mirom Žbirkom a Mariou

Rottrovou. Ten však pre rôzne intrigy nemohol

vyjs� na platni. Dežo ho považoval za jeden

zo svojich najvydarenejších projektov.

Vyjasnenie od modrej k zelenej
V roku 1981 nastalo chví2kové prerušenie kon-

taktov medzi Ursínym a Jarom Filipom. Ako dô-

vod Dežo uviedol, že Filip je najzamestnanejší

človek v tomto štáte. Klávesov sa ujal Martin

Karvaš a nastúpila silná rytmika (Eubo

Stankovský - bicie a Vlado Kassay - bezpražco-

Slnko ostro zapadlo.
Zasiahla ma vlna večera.

Nehybne stojím
vo dverách a h�adím 

do páliacej
tmy.

Privretými očami,
�ahko privretými očami,

očami privretými, 
akoby pozerali

do slnka,
stále do jasu, v ktorom sa 

pre mňa rodíš...

Ivan Štrpka 1977 



16 2/2000N O V É dimenziedimenzie

P
ro

fi
l

vá basgitara), ktorá bola charakteristická pre

zvuk Dežovej kapely nasledujúcich desa� rokov.

Kapela si hovorila Prognóza. 

Po úspechu Modrého vrchu fanúšikovia s na-

pätím očakávali, akou cestou sa Dežova tvorba

a jeho hudobné myslenie poberú teraz. Už ná-

zov novej platne 4/4 znamenal určité zostručne-

nie a zjednodušenie. Tentokrát s nadh2adom za-

mieril do subtropických krajín popu a uviedol sa

predovšetkým ako pesničkár. Nenájdeme tu

však žiadny príklon ku klišéovitému strednému

prúdu, ani k vykrádaniu samého seba. V slneč-

ných piesňach bada� akoby objavenie nového

kontinentu. Na rozdiel od "zadumanej" Pevniny

detstva  tentokrát ide skôr o príjemný ostrovček

s trávnikom, prostými kvietkami a žiariacim sln-

kom. V tomto svetlom období pribúda do

Dežovej kapely 7alší nástroj, ktorý sa stane cha-

rakteristickým pre všetky jeho 7alšie nahrávky -

elektrické husle Ostraváka Richarda Kroczeka.

Takisto sa stane charakteristickým aj znovu ob-

novený názov Provisorium, ktorý už Deža spre-

vádzal až do konca. Album Bez počasia pokra-

čuje v sprieh2adňovaní hudobných štruktúr a fo-

riem. Nesie sa v znamení pokoja, ale aj "nadu-

paného" a dravého funky. Dežovi  sa však pred-

sa zdal zvukovo studený. Vyriešil to návratom k

dlhším a  diferencovanejším zvukovým plochám.

A nové farby a inštrumentácie (akoby pestré a

bohaté plátna) dali názov novému albumu -

Zelená. Tentokrát však ve2ké plochy neprinášajú

členitos� a kontrastnos�, ale v prvom rade ponú-

kajú viac času na vytvorenie atmosféry. Album

plynie v nevzrušenej, ale ve2mi sugestívnej at-

mosfére. 

Na ceste domov z modrého vrchu
si urobíme zopár momentiek

Ursínyho platne tvoria charakterovo príbuzné

dvojice. Prvá, Provisorium sa dlhými kontrastnými

plochami podobá na Pevninu detstva, Nové mapy

ticha majú ve2a styčných bodov s Modrým vr-

chom, príbuzná je    pozitívna nálada a pesničko-

vos� albumov 4/4 a Bez počasia a dvojicu tvoria

taktiež albumy Zelená a Na ceste domov. Na tom-

to albume je badate2ná  hraničnos�  jazzu a rocku,

putovanie a h2adanie. K tejto rockovo-jazzovej

symbióze vraj musia niektoré osobnosti v určitom

štádiu nevyhnutne dospie� (ponúka sa spomenú�

muzikantov ako napríklad Sting, Joni Mitchelová

či u nás Soňa Horňáková). V tomto období spolu-

pracoval Dežo s "nefalšovanými jazzmanmi " aký-

mi boli saxofonista Dušan Húščava a Jiří Stivín,

ktorý hral okrem iného na novodurovej údržbár-

skej trúbke. 

Po siedmich rokoch prerušil Dežo svoje spavé

obdobie a vrátil sa na koncertné pódiá. Po roku

1988 už vystupoval pravidelnejšie. Ale aj tá pravi-

delnos� bola dos� zriedkavá. Dežo nebol doma

prorokom (vari až na slávne beatmenské a soul-

menské časy), ale jeho koncert bol vždy sviatkom.

Pomaly sa začala rozpada� aj spolupráca s

Opusom - naším najväčším a vtedy vlastne jedi-

ným hudobným vydavate2stvom. Ich posledným

dielkom bolo nahranie platne Momentky. Dvorný

textár Ivan Štrpka začal triedi� a sumarizova� poci-

ty, čo sa samozrejme muselo odrazi� v celkovom

zvuku a výraze platne. Prevláda istá zádumčivos�,

no priestor dostáva aj svieže, rockovo odpálené

blues. Ešte nikdy nebola vo veršoch taká preg-

nantnos� a plnos� myšlienok. Niektoré texty sa do-

slova prehýbajú pod váhou slov. 

Koniec 7alšieho Dežovho tvorivého obdobia sa

niesol v znamení Modrého vrchu. Išlo o koncertný

program, pripravovaný pre bratislavské Štúdio S.

Bol vystavaný ako rekapitulácia sedemnás�ročnej

spolupráce Deža Ursínyho s Ivanom Štrpkom.

Nebol to len obyčajný koncert, ale komponované,

režijne vystavané predstavenie. Žia2, po premiére

(25. 5.1990) nasledovala iba jediná repríza, a po-

tom vedenie divadla program kvôli komerčnému

neúspechu zrušilo.



172/2000 N O V É dimenziedimenzie

http://www.dimenzie.sk

Ovanutie mladým duchom
Pražské vydavate2stvo Arta records ponúklo

Dežovi spoluprácu práve v časoch, ke7 začala

viaznu� jeho spolupráca s Opusom. Prvým spo-

ločným projektom bol album Do tla, ktorý nahrá-

vali v Štúdiu Slovenskej filmovej tvorby na brati-

slavskej Kolibe. Ke7že išlo o prvé ponovembrové

dielo, Štrpkove texty reflektujú určitý zlom, sú slo-

bodnejšie, vo2nejšie. Vo vyjadrovaní pocitov odpa-

dol večný strach z totalitnej cenzúry a priestor do-

stávajú aj mnohé "zabudnuté" témy. Album vyšiel

len na CD, čo tiež napomáhalo čistote, priezrač-

nosti a š�avnatosti zvuku. Na posledných dvoch

Ursínyho albumoch sa stretli mladí, ale určite nie

neskúsení hudobníci, ktorí  priniesli tomuto už

dos� originálnemu hudobnému "jazzyku" množ-

stvo zaujímavých podnetov. Boli to osobnosti ako

Andrej Šeban (všestranný gitarista známy nielen

rockovým Demikátom, ale aj spoluprácou

s Petrom Lipom, Collegiom Musicom, Rišom

Mullerom a tiež autor množstva viac či menej vy-

darených projektov), Juraj Bartoš (slovenský "pán

trúbkar", leader Bratislava Hot Serenaders), český

saxofonista František Kopp, bubeník Emil Frátrik

a basgitarista Oskar Rózsa. Samozrejme, popri

nenapodobite2nom Dežovom speve, vystihujúcom

všetky deklamačné nuansy spievaného textu, a

jeho naratívnej gitarovej hre nesmieme zabúda�

na súpútnika Jaroslava Filipa, ktorý síce stojí nie-

kedy v pozadí, ale svojím "feelingom" fantasticky

napomáha chodu tohto telesa. Je ako so2, ktorú si

v jedle uvedomíme až vtedy, ke7 chýba.

Dvojalbum Ten istý tanec sa stal Dežovým textár-

skym debutom. V jeho textoch cíti� Štrpkov vplyv,

chýba im čosi z jeho gracióznosti a básnickej

eruptívnosti, na druhej strane sú úprimnejšie

a priamočiaro prístupnejšie poslucháčovi. 

Príbeh o rakovine a nádeji
V tomto poslednom období sa Dežo vyrovnával

so svojím osudom -  rakovinou. Uvedomoval si, že

choroba mu po troche dáva všetko, čo v7aka nej

stráca. Strach z bolesti a zo smrti, sen o nesmr-

te2nosti a nezranite2nosti, rados� z vo2nosti, korzet

osamelosti, nerozhodnos�, úzkos� nad otázkou, či

ešte dokáže 2úbi�... (z rozhovoru pre IRŠ 1993).

V čase pobytu v nemocniciach mu v hlave skrsla

myšlienka nakrúti� film s výpove7ami 2udí, ktorí

svoj boj s rakovinou vyhrali. Film O rakovine a ná-

deji zrealizoval spolu s kameramanom Ivanom

Brachtlom. Ich 7alším projektom bol dokument

Času je málo a voda stúpa. Jedná sa o výpovede

rôznych osobností na témy, akými sú interrupcia,

eutanázia, trest smrti, samovražda... Dokument

dokončil Ivan Brachtl tri roky po Dežovej smrti.

Aj napriek Dežovým depresívnym náladám a krí-

zam tohto obdobia, podarilo sa mu na poslednom

albume Príbeh zrekapitulova� celé svoje putova-

nie. Na cestách po raných „pevninách“, h2adaním

„modrého vrchu“ na „nových mapách“ ponúka

stále svetlos� a sviežos�. Dežo maximálne zjedno-

dušuje svoj hudobný jazyk a sprieh2adňuje to, čo

sa  celú jeho  tvorbu zdalo komplikované. Je to je-

ho najvyzretejšie dielo, ktorým nám tu zanechal

čosi viac ako len chladné umelecké majstrovstvo.

Zanechal v ňom kúsok svojej duše.

Dežo odišiel 2. mája 1995. "Je paradoxom 2ud-

ského života, že z neho vždy odchádzajú ako pr-

ví tí najlepší. Možno práve preto, že žijú naplno,

možno však žijú naplno práve preto, že tušia svoj

vymedzený čas..." (Peter Zajac na pohrebe Deža

Ursínyho).

Peter Motyčka

foto: Jozef Uhliar, Roman Uhliar,  Vlado Hák

Týmto by som sa chcel po7akova� Mariánovi

Jaslovskému, ktorý sa už pár rokov snaží, aby

Dežovo dielo neupadlo do zabudnutia. V7aka,

Marián, za všetko. 

Ďalším záujemcom vrelo odporúčam knihu

Mariána Jaslovského Pevniny a vrchy, multimedi-

álne CD, mapujúce aj filmovú tvorbu Deža

Ursínyho od toho istého autora.

Internet: http://kultura.gratex.sk/ursiny



Tomáš Špidlík SJ sa narodil roku 1919
v Boskovicach na Morave. V rodnom meste vyštu-
doval gymnázium a pred vojnou začal študova0
na brnenskej univerzite latinčinu a češtinu. Po za-
tvorení českých univerzít vstúpil do Spoločnosti
Ježišovej. Teológiu vyštudoval v holandskom
Maastrichte, kde bol v roku 1949 vysvätený
za kňaza. O rok neskôr odišiel do talianskej
Florencie a v roku 1951 do Ríma, kde sa ujal funk-
cie spirituála v českom Nepomuckom kolégiu.
Na tomto mieste pracoval 37 rokov. Popri tom do-
končil štúdium v Pápežskom východnom ústave
doktorátom so špecializáciou v spiritualite kres-
0anského Východu. Od roku 1955 prednášal tento
predmet na Gregoriánskej univerzite, v karmelitán-
skom a Pápežskom východnom ústave
Terezianum. Prednášal tiež na rôznych univerzi-
tách (Amerika, Afrika). V roku 1984 bol vymeno-
vaný za konzultora Kongregácie pre svätorečenie a
v roku 1994 sa stal konzultorom Kongregácie
pre východné cirkvi. Od roku 1991 žije a pracuje v
rímskom Centre Alleti.

(Dokončenie z minulého čísla)

Vznik umeleckého obrazu pod>a
P. Floreckého

Keby sme teraz chceli vyjadri� to, čo sme dote-

raz rozvádzali, mohli by sme to vyjadri� takto: po-

volanie umelca je da� nevidite2nému Božiemu hla-

su vidite2nú rormu v našom kozme, je to teda druh

inkarnácie, vtrelenia. Tento proces sa pokúsil ana-

lyzova� P. Florenskij s spise Ikonostas.

Aj on vychádzal z predpokladu, že začiatok

inšpirácie je zhora. Nehovorí o  "načúvaní  (po-

čúvaní) hlasu Múzy, ale o "videní". Táto zámena

je jednoduchá. Už byzantský autor Sineón Nový

Teológ poznamenáva, že v duchovnej oblasti sa

môže hovori� o počúvaní alebo  videní. Tieto vý-

razy sú rovnako symbolické, nie zmyslové. Pre

maliara je teda vhodnejšie hovori� o "videní".

Floreckij to ilustruje ukážkou zo životopisu

Raffaella. Ten sa zveril Bramantovi, že v mlados-

ti mal zvláštnu zbožnos� k Panne Márii. Len čo

začal ma2ova�, viedlo ho to k tomu, aby zobrazil

Máriu v jej nebeskej dokonalosti, ale neodvážilo

sa zača� s takým dielom, ktoré bolo nad jeho si-

ly. Bál sa, že by pod2ahol ilúzií fantázie. Mal te-

da isté videnie Madonny, ale celkom duchovné,

nemalo konkrétnu formu. Floreckij nazýva túto

skúsenos� "štádiom výstupu". Duša prekročí hra-

nice obyčajného sveta a objaví, že existuje nie-

čo ove2a vyššie. Je to reálne, ale nemá to ešte

formu.

Do druhého štádia vstúpia umelci, ktorí sú netr-

pezliví. Chceli by to svoje videnie hne7 nama2o-

va�. Ale ako? Predsa žiadna forma z tohto sveta

nezodpovedá tomu, čo kto prežil pri inšpirácii.

Netrpezlivý umelec preto začne sám vytvára� for-

my neskutočné, fantastické, ktoré sa zrodili v jeho

predstavivosti. Aký to má výsledok? Smutný.

Inšpirácia bola zážitkom vyššej skutočnosti a na-

ma2ovaný obraz je iluzórna fantázia, zbytočné roz-

množovanie tvarov, podôb tohto sveta. Ako prí-

klad nám môžu poslúži� nechutné obrazy rajskej

záhrady, kde rastú kvety, aké na zemi neexistujú,

a kde poletujú vtáci s divne zafarbeným perím.

Nie je to ani raj, ani zem, je to neužitočná hra fo-

riem bez krásy.

Tomáš Špidlík

Umenie-prejav ducha
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Floreckij myslí, že tomuto omylu občas pod2ah-

nú i mystici. Mali extázu, boli vo vytržení nad

zmyslami a rozumovými pojmami, chceli o tom zá-

žitku poveda� druhým a hovoria v pojmoch a ob-

razoch, ktoré sú bizarné. Ich videnie, ako o ňom

hovoria, sa stáva nehodnoverným. Takými sa stá-

vajú aj obrazy netrpezlivých umelcov. Mali naprí-

klad nama2ova� svätého človeka, ale to, čo vidíme

na obraze nie je ani svätec, ani skutočný človek.

Objav zmyslu
Čo má teda urobi� skutočný umelec? By� trpez-

livým, čaka�, i ke7 pritom trpí. Načo teda čaka�?

Je to zjavenie, inšpirácia, ktorá pride v tre�om štá-

diu, je to objav symbolu. Ako to vysvetli� konkrét-

ne? Vrá�me sa k prípadu Raffaella. Mal duchovné

videnie, inšpiráciu nebeskej krásy Panny Márie.

Bol si však súčasne vedomý toho, že ju nedokáže

nama2ova�. Ale jedného dňa stretol dievča

zo svojho okolia. Jej podoba a tvár nie je portrét

nebeskej Madonny, je to dievča z tohto sveta. Ale

stalo sa niečo zvláštne. Ke7 sa na ňu pozrel svo-

jimi očami, hne7 sa mu v duchu prebudila myš-

lienka na duchovné videnie nebeskej Madonny.

Eudská, pozemská tvár sa stala symbolom ne-

beskej tváre. Vyjadril teda na plátne podobu diev-

ča�a, ktorú stretol na zemi. Ale on sám a všetci

ostatní, ktorí rozumejú jeho umeniu, pri poh2ade

na obraz majú zážitok vyššej skúsenosti, ktorá

presahuje skutočnos� vidite2nú očami. Obraz sa

stal svätým, nie svojou vonkajšou podobou, ale

svojou schopnos�ou túto formu prekroči�. Prví

kres�ania sa modlili smerom k vychádzajúcemu

slnku. Videli v ňom obraz Krista. Keby sa stratil

tento symbolický zmysel, úcta k slnku by sa stala

modloslužbou. Tak i umenie, ktoré nepovznesie k

vyššiemu duchovnému svetu, nie je umením, ale

prejavom zmyselnosti.

V. Ivanov charakterizoval túto črtu umenia takto:

umenie vedie „a realibue ad realiora“ - od toho, čo

je skutočné, k niečomu, čo je skutočnejšie.

Floreckij potom uis�uje, že tu nejde o ilúziu.

Duchovný zážitok, ktorý sa tu prežíva, "je objektív-

nejší než všetky pozemské objectivity, viac ako

tieto je podstatnejší a realnejší". Falošný estetiz-

mus je teda nepriate2om pravého umenia: vytvára

niečo 2úbivé, čo upúta celú pozornos� na seba. Je

ako kostol, kde sa sladko spieva, ale kde sa nikto

nemodlí. Maliari ikon sa tomuto nebezpečenstvu

vyhýbali tzv. Pôstom očí, t. j. obmedzením preby-

točných tvarov. Ale všeobecne môžeme poveda�

to2ko, že každý umelec slobodne nachádza svoju

typickú schopnos� vyjadrova� duchovný svet for-

mami vidite2ného  sveta tak, že jeho umením do-

stávajú túto silu.

Kristologická stránka umenia
Spomeňme ešte myslite2a, ktorý sa týmto prob-

lémom zaoberal teoreticky a pritom bol súčasne

umelcom slova, V. Ivanov (1866 -1949). Geniálne

vyjadril kristologickú stránku umenia a celej kultú-

ry. Ve7 slovo kultúra je odvodené od kultu a pravý

Boží kult ja iba v Kristovi. Od mladosti ho vášnivo

zaujala otázka svetových kultúr. Začal síce štúdi-

om literatúry v Moskve, ale po dvoch rokoch sa

presídlil do Berlína, hne7 potom do Talianska,

Grécka a Egypta. Dokonale zvládol klasickú kul-

túru u Mommsena v Berlíne. Ale táto honba za

krásou a svetovým umením v ňom nakoniec pre-

budila smútok. Žasol nad tým, ko2ko námahy stojí

dlhé generácie 2udských bytostí, aby sa vytvoril

jazyk, jeho štruktúra, jeho poézia, mentalita mys-

lenia at7. Aké ve2ké kultúry vznikli v dejinách 2ud-

stva! Napriek tomu máme pred očami aj opačný

zážitok: aj tie ve2ké kultúry hynú, upadajú do za-

budnutia. Čo po nich zostane, to už nie je živá re-

alita, ale muzeálne zbytky. Turisti chodia obdivo-

va� pyramídy, niektorí filozofovia s námahou štu-

dújú reč faraónov, ale majestátna kultúra Egypta

je mŕtva.

Ako sa máme k tomuto postavi� my? Máme

jednoducho asistova� úmrtiam ducha, medzi

ktorými raz bude aj smr� nášho národného de-

dičstva? Dá sa niečo urobi� pre zachovanie kul-

túry tak, aby ostala živou? V pochybnostiach

Ivanovovi zišla na um nasledujúca  myšlienka.

http://www.dimenzie.sk
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Medzi kultúrami dávnej minulosti je jedna, ktorá ne-

vyhynula, ale stále žije. Je to kultúrna tradícia staro-

zákonných Židov. Najpozoruhodnejšie na tom je, že

ide o kultúru, ktorá má po 2udskej stránke priemernú

hodnotu. A predsa sa stal div divúci. Aj deti dnes

vedia, ako bola založená dávidovská dynastia

v Jeruzaleme. Do všetkých kultúrnych jazykov je

preložené to, čo sa zachovalo zo starožidovskej kul-

túry, a je to považované za Sväté písmo. Poézia žal-

mov sa stala primárnou modlitbou kres�anstva. Ako

vysvetlíme tento div? Jestvuje iba jediná odpove7:

Všetko, čo sa vytvorilo v Starom zákone, našlo svoj

význam v Kristovi, vstúpilo to do Krista, a tým sa sta-

lo večnou hodnotou.

Z toho odvodil Ivanov morálny záver. Príklad Židov

nesmie zosta� ojedinelým. Ukazuje to, čo máme uro-

bi� aj my pre záchranu vlastnej kultúry: da� jej zmy-

sel v Kristovi. Iba tak sa stane hodnotou pre celý

svet, v obraznom zmysle slova, stane sa liturgiou,

do ktorej sa vte2uje Božie Slovo, na spásu celého

sveta. Básnické a všeobecne umelecké poslanie je

príbuzné  kňazskému a v základoch je odleskom

Máriinho tajomstva.

Mariologická stránka umenia
Dovo2ujem si k týmto úvaham prida� svoju osobnú

spomienku. V Ríme žil známy mariológ

G. M. Roschini. V roku 1979 vyšiel Festrift k jeho poc-

te. Pri tejto príležitosti ma požiadali, aby som niečo

napísal o mariánskej úcte na Východe. Nebol som

tým nadšený. Na túto tému som totiž publikoval via-

cero článkov a nie je vhodné opakova� sa. Ale preto-

že stále naliehali, nakoniec mi zišlo na um niečo ori-

ginálne. Zobral som Franklove texty o tom, ako vzni-

ká umelecké dielo a ved2a nich som zoradil texty

P. Jevdokimova z jeho mariologických statí. Nápadne

spolu súvisia, lebo ich základný postoj je rovnaký.

Ke7 umelec dostane duchovnú inšpiráciu,.dá ju

k dispozícii svojou telesnou formou. K Márii prichá-

dza samotný Duch Svätý a ona mu dá k dispozícii ce-

lú svoju 2udskú osobu. Vzniká teda celá božsko-2ud-

ská  realita v plnom zmysle slova, Bohočlovek, vtele-

ný Boh v 2udskej realite. 

Kristus je teda vrchol umeleckej tvorby, pretože v

jeho 2udskej forme prežaruje plnos� Božej krásy: "Kto

vidí mňa, vidí Otca" (Jn 14,9). Skutočnos� Krista je te-

da ideál všetkých umelcov a umelci sú ideálnym prí-

kladom všetkej 2udskej činnosti. Zakončím teda citá-

tom Jevdokimova:

"Liturgické texty sa často vracajúk faktu a vysvet2u-

jú ho: v tele, ktoré bolo darované Kristovi (aby sa mo-

hol vteli�) majú všetci 2udia účas� na Božej prirodze-

nosti Slova, na nekonečnej kráse. Krása spasí svet

(výrok Dostojevského), nie však akáko2vek krása, ale

krása Ducha Svätého a krása Ženy, odetej slnkom.“

V tomto období slávime nede2u duchov-

ných povolaní. Bude teda na mieste poveda�

si niečo práve o téme povolania. Nie, neboj

sa, nejdem �a verbova� ani do seminára, ani

do kláštora. Slovo povolanie neznamená len

toto. Bude tu skôr reč o povolaní k nasledo-

vaniu Krista. A určite sa nemýlim, ke7 po-

viem, že presne toto �a pri�ahuje.

Ke7 duchovní autori hovoria o povolaní,

poukazujú na tri prvky, z ktorých sa zrod kaž-

dého povolania musí sklada�. Tieto tri prvky

sú dôležité nielen preto, že stoja na začiatku

každej autentickej cesty povolania, ale aj

preto, lebo to budú presne ony, ktoré budú

prispieva� k vytrvaniu v povolaní alebo k jeho

obnove, ak príde ku krízam alebo pochyb-

nostiam. 

Svedok
Prvým prvkom, ktorý vlastne prispieva

k zrodu povolania, je SVEDOK. Je to už raz

tak. Človek potrebuje človeka. Boh nás vedie

cez 2udí.

Každý z nás, nielen kňazov, reho2níkov či

reho2ných sestier, ale aj vás, aktívnych kres-

�anov, by vedel presne poveda�, kto v jeho či

v jej živote ho nadchol pre Krista. Každý z

nás potreboval niekoho, kto by mu ako Ján

Krstite2 svojím prstom ukázal na Krista:

„Tento je to. Toto je ten, pre ktorého žiadna

obeta nie je dos� ve2ká. Toto je ten, ktorému

som aj ja daroval svoj život, a nebanujem.

Toto je ten, ktorý nikdy nesklame. Toto je ten,

kto dá plnos� aj tvojmu životu. Mne dal. Ja

som š�astný.“

Kto sú to títo 2udia? Niekedy ide o význam-

né osobnosti, niekedy však o jednoduchých,

nepatrných, mnohoráz ve2mi nevýrečných 2u-

dí. Mohol to by�, napríklad, môj rodič, starý

rodič, nejaký kňaz, priate2, spolužiak, reho2ná

sestra... Tento človek vo mne zapálil oheň,

ktorý bol síce slabý v momente, ke7 vznikol,

a predsa dostačujúci na to, aby prispel k po-

stupnému rastu a dozrievaniu môjho povola-

nia a následného rozhodnutia.

modlitba

Povolanie



212/2000 N O V É dimenziedimenzie

http://www.dimenzie.sk

Prvok svedka hrá dôležitú rolu nielen pri du-

chovnom povolaní alebo povolaní k hlbšiemu

kres�anskému životu, ale aj pri iných povolaniach,

pre ktoré sa človek rozhodol uvážene, slobodne

a na základe silnej vnútornej túžby. Niekto sa sta-

ne, napríklad,  zanieteným a obyčajne ve2mi obdi-

vuhodne si počínajúcim učite2om alebo pilotom,

alebo športovcom, alebo hudobníkom, alebo ved-

com. Nestane sa ním preto, že nemá kde inde in-

vestova� svoju životnú energiu. Eudia, ktorí

sa takto rozhodujú z núdze, obyčajne dieru do

sveta neurobia. Toto sú 2udia priemeru. 

Jedinci, ktorí sú prínosom pre 2udský rod a ktorí

sú aj sami š�astní v povolaní, ktoré robia aj napriek

tomu, že je v ňom plno obetí a �ažkostí, to sú 2udia,

ktorí snívali o tomto svojom povolaní od raného

detstva alebo mladosti a ktorých k nemu �ahala

silná túžba. A sú to 2udia, ktorých pre ich cestu

obyčajne zapálil nejaký ich idol či vzor. Bol to sve-

dok. Na tohto človeka h2adeli, on ich nadchýnal,

inšpiroval a vlastne akosi vnútorne - hoci z jeho

strany nevedome - usmerňoval a viedol.

Vízia
Tým sme už poukázali na druhý prvok povola-

nia, ktorým je VÍZIA. Čo to je vízia? Je to sen, kto-

rý snívame ani nie tak v noci, ako skôr uprostred

slnečných dní. Je to sen o našom živote, o jeho

naplnení, o jeho hodnote, o tom, čo všetko chce-

me, aby v ňom bolo. Je to túžba často presahujú-

ca 2udské možnosti. Je to túžba, ktorá sa v mo-

mente zrodu často podobá rojčeniu, avšak pred-

sa je to túžba, ktorá nás napĺňa energiou urobi� aj

nemožné, rozhodnú� sa aj pre niečo, čo je na pr-

vý poh2ad bláznivé, vykroči� smerom, ktorý je pre

mnohých doslova žartom. Je to tá túžba, nájs�

pevný bod, o ktorej hovorí starý Archimedes:

"Dajte mi pevný bod a ja pohnem zemegu2ou."

Vízia to je nadšenie h2ada� tento pevný bod, aby

sme mohli pohnú� zemegu2ou. Tieto túžby sa ob-

javia zvyčajne vo veku, ke7 je človek mladý,

a práve ony sú tým, čo robí mlados� takou krás-

nou. Je pravda, že  vízia sa neskôr upravuje, mo-

difikuje, časom musí prejs� očistou, retušou, úpra-

vou... avšak nikdy nesmie zomrie�. Ak naša vízia,

náš prvotný sen zomrie, potom zomrie naše povo-

lanie. Potom to bude len kráčanie životom, ktoré

sa bude podoba� kráčaniu múmií alebo duchov

bez energie. Taký život je životom o ničom, ale

hlavne, je to život �ažký. 

Spomínam si na jednu príhodu zo svojho živo-

ta. Bol som raz, ešte ako seminarista, spolu so

svojimi priate2mi na výlete vo Vysokých Tatrách.

Deň čo deň sme robili túry. Po čase som bol una-

vený na smr�. Jedného dňa som si povedal, že

nepôjdem už nikam. Nechal som sa však preho-

vori�, a tak sme si pred svojím odchodom dali eš-

te poslednú túru, na Kriváň. Zo začiatku mi to

šlo, no postupne mi síl ubúdalo, a tak som sa

rozhodol takmer pod vrcholom, že to vzdám.

Moji priatelia ma prehovárali, no ja som trval na

svojom: "Nejdem! Nevládzem!" Odišli teda bezo

mňa. Dohodli sme sa, že ich budem čaka� na

mieste, kde sme sa rozišli, a že sa znova stret-

neme, ke7 oni pôjdu dolu. Sadol som si na ka-

meň a š�astný, že nemusím ís� 7alej, som odpo-

číval. Vtom zrazu vidím ís� okolo dve staršie pa-

nie. Určite mali dobre cez 60 rokov. Mali na se-

be sedliacke sukne a na nohách jednoduchú
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športovú obuv. Vidite2ne boli v dobrej nálade.

Kráčali pomaly, no vytrvalo. Toto bol pre mňa

moment zmeny. Hovorím si: "Že- by som ja vo

svojich 20 rokoch bol unavenejší ako tieto vyše

60-ročné ženy?" Zahanbený som vstal, zmobili-

zoval som všetky svoje sily a svojich priate2ov

som ešte dobehol. Vízia mladého človeka, ktorý

vždy túžil by� plný energie a len tak 2ahko sa ne-

vzdáva�, splnila svoje.

Takto to funguje aj v našom povolaní. Život člo-

veka nie je stály. Nechýbajú v ňom ani zaváhania,

ani krízy. Na tom nie je nič čudné. Avšak, čo je ne-

vyhnutné pri akejko2vek obnove, je to, aby sme

vždy vo svojej mysli zašli naspä�, k svojmu prvot-

nému snu,  tam, na to miesto, kde to začalo. Tam,

kde sa zrodil náš sen, tam, kde vznikla naša vízia.

Tu, na tomto mieste, hoci navštívenom len v mys-

li, pretože fyzicky to nie je vždy možné, sa môže

zača� aj každá obnova nášho často na kúsky roz-

bitého povolania. Ke7 sme mladí, sme plní imuni-

ty, 2ahko skáčeme cez prekážky, ke7 však starne-

me, imunitu strácame a človek sa začína ponára�

do rozličných otázok a problémov. V takomto mo-

mente si človek myslí, že nevie, ako ís� životom.

Problém však nie je v tom, že nevieme ako, ale

v tom, že nevieme prečo. Stratili sme zmysel.

Nietzsche povedal: „Kto vie prečo, vie aj ako.“

Ke7 máme víziu, vieme predovšetkým prečo.

Volanie
Tretím prvkom povolania je VOLANIE. Keby sa

nás dnes niekto spýtal, kedy sa to stalo, ke7 nás

Pán povolal, väčšina z nás by vedela odpoveda�

určite dos� presne. Osobná skúsenos� toho, že

som povolaný, je nezastupite2ne nevyhnutná v kaž-

dom povolaní. Nielen sen o osobnom naplnení, ale

aj moment, kedy som stretol Pána, kedy som po-

čul jeho hlas, kedy som povedal: "Idem!" Ide o

osobný zážitok Pána. Tu nejde o prečítanie si ne-

jakej knihy o dôkazoch existencie Boha. Ide tu o

osobné stretnutie, tvárou v tvár s Ježišom. Ide tu o

to, o čom píše André Frossard: "Boh jestvuje, lebo

ja som sa s ním stretol." Boh je tu, jestvuje a ja

idem za ním preto , lebo som sa s ním stretol. Tento

okamih musí osta� v každom z nás hlboko vtlače-

ný do duše, tak, ako to bolo u Jána, ktorý si po 70

rokoch pamätal dokonca presnú hodinu svojho

povolania: "Boli štyri hodiny odpoludnia," píše vo

svojom evanjeliu. Ak tam tento moment nie je, po-

tom je �ažké udrža� si energiu a osobné presved-

čenie, že Pán to chcel, aby som išiel za ním. 

V tradícii púštnych otcov jestvuje príbeh o istom

mladom mníchovi, ktorý žil na púšti niekedy okolo r.

450 po Kr. Tento mladý mních prišiel jedného dňa k

inému staršiemu mníchovi a hovorí mu: „Otče, čím

to je, že to2kí dnes opúš�ajú kláštory?“ Starší mních

sa pozrie na neho a hovorí: „Vieš, v reho2nom živo-

te je to tak, ako v tom príbehu o psovi. Istý pes za-

zrel zajaca. A vieš, ako je to so psami: ke7 zbada-

jú zajaca, nechajú všetko a dajú sa do naháňania

toho zajaca, aby ho dochytili. A tak aj tento pes sa

pustil za zajacom. Po chvíli iní psi, počujúc šteka-

nie, sa dali do naháňania zajaca, aj napriek tomu,

že oni sami zajaca nevideli, videl ho len ten prvý. A

tak bežia a bežia, štekajú a bežia. Po čase sa však

unavia, a ke7že zajaca stále nevidia, tak to necha-

jú. Iba ten, ktorý bol prvý a ktorý sám videl zajaca,

pokračuje v naháňaní, až ho nakoniec dochytí. Tak

je to s mnohými, ktorí vstúpia do kláštora. Iba tí, kto-

rí videli Krista a ktorých oči sú na Kristovi, vytrvajú

pri ňom.“

Toto je teda sila zážitku, sila skúsenosti Krista.

Každý z nás mal určite túto skúsenos� na začiatku

a určite ju mal znova a znova obnovenú počas

svojej cesty povolaním. Ak nie, nie je možné v tom-

to kráčaní vytrva�. Všimnime si Ježiša, čo odkázal

svojim učeníkom po Márii Magdaléne, s ktorou sa

ako s prvou stretol po svojom zmŕtvychvstaní. Boli

to učeníci, ktorí sa podobali doslova troske a hŕbe

neš�astia, takí boli zlomení a zdeprimovaní udalos-

�ami okolo Ježiša, jeho umučenia a smrti. Ježiš im

odkázal, aby šli naspä� do Galiley, tam ho uvidia.

Prečo do Galiley? Preto, lebo tam sa začalo ich

povolanie, tam sa osobne stretli s Ježišom, tam

opustili svoje siete a rozhodli sa všetko zanecha�

pre Neho. Tam mali s ním, s Ježišom, svoj osobný

zážitok, skúsenos� osobného povolania.

Toto sú teda prvky, ktoré musia by� prítomné

v každom povolaní, prvky ktoré povolanie začína-

jú a ktoré ho aj udržujú vo sviežosti. Tieto prvky

nie sú prvkami len duchovného - kňazského či re-

ho2ného - povolania nás, ktorí sme sa rozhodli pre

špeciálnu cestu v rámci Cirkvi. Sú to prvky každé-

ho povolania, teda aj vášho, ako kres�anov.

Občas sa pýtame, prečo mladí 2udia po čase, ke7

napríklad skončia školu a začne pre nich vážny ži-

vot dospelých, zanechávajú praktizovanie svojej

viery alebo svoju vieru dokonca úplne strácajú?

Viete prečo? Lebo títo 2udia bu7 nikdy nezažili mo-

ment vnútorného ohňa, plameňa a túžby po nie-

čom vyššom, po Bohu, t.j. nikdy nezažili moment

osobného obrátenia, ktorý spočíva vo svedkovi,

vo vízii a v zážitku osobného volania, alebo ak aj

tieto veci zažili, potom, ke7 sa dostali do �ažkostí,

otáznikov a kríz, nešli naspä� k momentu, kedy tie-

to tri veci pocítili, aby sa tak v nich obnovili. Preto

je tak ve2a veriacich, podobajúcich sa spomína-

ným psom z príbehu o mníchovi.

Milan Bubák, SVD



V šírej sibírskej stepi, na brehu rieky Lena,

na 62˚ severnej šírky stojí mesto Jakutsk. Je

hlavným mestom republiky Sacha-Jakutia. Má

200 000 obyvate2ov. Žije tu okolo stovky národ-

ností. Najviac je Jakutov - asi 30%. Zima tu trvá

6 až 8 mesiacov a teploty dosahujú -30 až -

55˚C. Leto je krátke, ale ve2mi horúce.

Práve tu od roku 1995 pracuje komunita slo-

venských saleziánov, zložená z kňazov, asisten-

tov, ale aj mladých dobrovo2níkov, ktorí prichá-

dzajú na 1 rok pomôc� len "za stravu a byt". V ro-

ku 1997 sme postavili a 8. decembra otvorili

Mládežnícky dom, kde máme oratórium, triedy,

kluby, dielne, byty a kaplnku pre 150 až 200 2udí.

Venujeme sa tu mladým, ale sme aktívni aj na

poli charitatívnom. Pomáhame liekmi, potravina-

mi a oblečením 2u7om na okraji spoločnosti.

O tých tu veru nie je núdza. Čo poviete na také-

to čísla?! Z množstva detí, ktoré každoročne

opúš�ajú brány miestnych sirotincov, končí 50%

za mrežami, 30% na ulici ako bezdomovci, 17%

si siahne na život a len 3% sa ako-tak udržia v

spoločnosti. K tomu pripočítajte 275 vrážd za

uplynulý rok a začínate by� v obraze. Okrem so-

ciálnych nás postihujú aj prírodné katastrofy. Už

dva roky za sebou sa opakujú povodne.

Pribúda aj pohorelcov. Sú to 2udia a rodiny, kto-

rých staré drevené baraky 2ahli popolom, a oni

ostávajú doslova na ulici.  

Denne to vidíme zblízka a snažíme sa reago-

va� a urobi� čosi pre tých najbiednejších.

Napríklad, jedna šes�detná rodina. Najstarší

chlapec má 9 rokov, najmladšie dievča 6 me-

siacov. Sú polosiroty. Ich matka denne sedáva-

la na trhu a držiac na rukách najmladšie diev-

čatko prosila o almužnu. Zmlátili ju však a zo-
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mrela. V ich jednoizbovom byte nebolo kúska

chleba, cukru, či hlt mlieka. Plienky boli zo starých

handier. Bez vodovodu a WC. Všade sa hýbali

rôzne živočíchy. Naši farníci pomáhali, kto ako

mohol a bol schopný. Chlapi pomohli s pohrebom

a naša dobrovo2níčka Katka varovala deti, pre kto-

ré sa stala doslova druhou mamou. Eudia druhej,

či skôr tretej kategórie. Nepotrební a odvrhnutí

štátom. Ponechaní na prežitie či na smr�.

Ja som si spomínal po tieto dni na svoju prvú

"misionársku" dovolenku na Slovensku. Bolo to

práve takto, cez Ve2kú noc, pred piatimi rokmi.

V našich preplnených kostoloch som nebol akosi

spokojný, š�astný. Necítil som sa vo svojej koži,

ke7 zneli krásne piesne, modlitby, všetci pristupo-

vali k svätému. prijímaniu... Stále som mal pocit,

že tomuto všetkému čosi chýba. Ako by to bola

len polovica kres�anstva. Tá druhá polovica, to je

skutočný život. Otvorené oči, srdce, ruky pre po-

treby biednych okolo nás. Ochota kona�, preuka-

zova� skutky konkrétnej lásky voči sirotám, vdo-

vám, väzňom, chorým, hladným, nahým...

Uvedomme si, že všetci títo biedni sa môžu do-

sta� do neba aj bez nás, ale my, kres�ania, sa �až-

ko spasíme bez nich. Modlím sa za to, aby sa

vždy našiel dostatok mladých 2udí, ve2kodušných

a ochotných obetova� sa pre dobro trpiacich. Či to

bude na Slovensku, v Afrike, v Rusku, v Číne ale-

bo kdeko2vek inde. Ktovie, možno si jedným

z nich práve ty.

S vQakou Pavol Božík

list

Jakutsko
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Introview s Pa>om Dankom
Stretli sa dvaja 8udia. Obaja si vo svojom zho-

ne rôznych povinností našli malú chví8ku času na
debatu. Jeden bol redaktor ND a druhý sa volal
Pa8o Danko, momentálne študent 4. ročníka
kombinácie matematika - chémia na Príro-
dovedeckej fakulte UK v Bratislave. Pa8o je mno-
hým známy ako režisér viacerých muzikálov
(Dolorosa, Dekalóg, Golgota, Nechcené re-
quiem), ale aj ako ve8mi zaujímavý človek, s kto-
rým sa oplatí stretnú0. Padla prvá otázka a Pa8o
sa s rados0ou rozhovoril. A hovoril, hovoril,... Z
jeho úst začal vychádza0 ve8ký prúd myšlienok,
ktoré sa len ve8mi 0ažko prerušovali. Nakoniec z
jeho výpovede bol tento monológ, ktorý je takým
„introview“ jeho duše. 

Poh>ad I. (na dar života)
Narodil som sa mojim rodičom ve2mi neskoro,

čo je dôkazom toho, že láska má svoje cesty ve2-

mi nevyspytate2né a nebeský Otec ešte viac.

Mama mala 45 rokov a otec 54. Zoznámili sa ve2-

mi neskoro. Najviac si  cením to, že hoci sa už že-

nám v takom veku neodporúča ma� deti, naši sa

rozhodli čosi také podstúpi�. Mama aj tým, že pra-

covala v zdravotníctve, bola dos� pod tlakom.

Každý je vravel: "Čo si sa zbláznila? Zachráň sa."

Navádzali ju na potrat. Ona spravila smelý čin

a vydržala to. 

Ke7 preskočím zopár rokov, nasledovala jedna

udalos�, ktorá poznačila moje detstvo. Otec mal

rakovinu a pred mojimi desiatymi narodeninami

zomrel. Na jednej strane by sa to mohlo zda� ve2-

mi absurdné, lebo nemám súrodencov, tak sme

ostali dvaja. Mama vtedy prestala pracova�, osta-

la so mnou. Na druhej strane bolo jasne vidie�

a cíti�, že ke7 Boh urobí - v našom ponímaní a

v našich očiach - akúsi  absurditu, On presne vie,

čo robí. Ve2a zobral, ale ešte viac dal. 

Dostali sme úžasne ve2a priate2ov, najmä cez jed-

no hnutie v Cirkvi, čo je ve2mi pozitívna skutočnos�.

Myslím si, že dnes je taká doba, že Cirkev nestojí

len na hierarchickom stĺpe, ale aj na laickom. Svätý

otec aj biskupi hovoria, že bez laických hnutí by

dnes Cirkev vlastne nebola takou, akou ju chce

Boh. Ja konkrétne patrím do hnutia Focolare. To

vzniklo v Taliansku počas druhej svetovej vojny na

podnet Ducha Svätého, ktorý si vybral jednu talian-

sku laičku, volá sa Chiara Lubichová. Základnou čr-

tou alebo charizmou tohto hnutia je túžba po jedno-

te, čím sa napĺňa Ježišova modlitba: "Otče, o to �a

prosíme, aby všetci boli jedno." Je krásne,  že toto

hnutie sa skutočne otvára nielen v rámci katolíckej

cirkvi, nie len medzi kres�anmi, nie len v oblasti  ve2-

kých náboženstiev, ale je otvorené dokonca aj tým,

ktorí sú bez vyznania, ktorí sa verejne nepriznávajú

k nijakému konkrétnemu náboženstvu. Čo sa týka

hnutí všeobecne, je krásne, že hnutia začínajú búra�

predsudky jedného voči druhému a začínajú chá-
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pa�, že si nemôže každý hraba� na vlastnom pie-

sočku alebo - druhý extrém - lacno spája� veci do-

kopy, aby vzniklo niečo totalitárne a kvázi uniform-

né. Každé hnutie dostalo istú charizmu, ktorú je

"sväto povinné" odovzda� svetu. Je krásne, ke7 hnu-

tia medzi sebou komunikujú, spolupracujú na rôz-

nych úrovniach. Naše hnutie je otvorené nie len vo-

či  všetkým stranám, ale aj stavom, v ktorých človek

môže počas života by�. To znamená od maličkých

detí cez mladých, snúbencov, seminaristov, kňazov

po biskupov a iných 2udí, žijúcich  zasväteným živo-

tom,  pričom nemusia by� reho2níci. Takže to boli da-

ry, ktoré sme dostali za to, čo nám bolo vzaté. 

Poh>ad II. (na detstvo a školu)
Dunajská Lužná. Obec ne7aleko Bratislavy.

Nádherné. Malebná dedinka, ktorá už v názve skrý-

va dve reality. Je to Dunaj, ku ktorému sa človek na

bicykli dostane za  10 minút, pešo za hodinu, cez po-

lia, a Lužná, pretože je obklopená - stále, aj ke7 už

nie množstvom - lužnými lesmi. Na tej obci je fantas-

tické, že má črty klasickej dediny, je známa zaujíma-

vými 2u7mi, ktorí v nej žijú. Sú tam ve2mi známi a pre-

slávení kováči. Ja síce bývam na sídlisku, ale to síd-

lisko nie je surovo postavené, ako sa javí Petržalka

mnohým 2u7om, ale je ve2mi pekne zazelenené, za-

trávnené. Ke7 chce človek vidie� skutočnú prírodu,

dokonca aj niečo živé, ako je srna alebo po2ný za-

jac... tak stačí vyjs�  za dedinu, chví2u sledova� a člo-

vek má ve2kú šancu. Dobre. To je domov. Tam býva-

me, aj ke7  mama pochádza z Nitry a otec z Očovej.

Tam som chodil na základnú školu, na strednú

školu som chodil už do Bratislavy - na matematic-

ké gymnázium na Grösslingovej. Teraz študujem

na Prírodovedeckej fakulte UK matematiku - ché-

miu, 4. ročník. Pripúš�am možnos�, že budem uči-

te2om, pretože to bolo povolanie, profesia, ktorá

ma aj popri umeleckom nasadení, lákala už od pr-

vej triedy základnej školy. Bolo to preto, lebo sme

dostali fantastickú triednu - prvácku učite2ku, to

bola taká naša mama. To isté nasledovalo neskôr,

v7aka jednej učite2ke. Tá ma učila matematiku, do

ktorej som sa za2úbil - do matematiky. Potom som

sa za2úbil do chémie a v podstate jediná vysoká

škola, na ktorú som mohol ís�, ktorá by ma bavila

- okrem nejakých hypotetických umeleckých - bo-

la kombinácia matematika-chémia, čiže tam som

nemal ve2mi o čom uvažova�. 

Tie hypotetické umelecké som si nakoniec roz-

myslel a nešiel som. Teraz mi to tisíc 2udí vyčíta. Je

to tých tisíc, ktorí sa dozvedia po tom, čo zhliadnu

nejaký náš program, že  študujem matematiku -

chémiu. A ke7 sa tých 2udí hromadí, tak potom

sa aj vo mne hromadia určité otázky, čo teda bolo

správne. Dívam sa na to tak, že táto škola mi

predsa len nejakým spôsobom ide a je to poten-

ciálne zamestnanie. Cítim, že práca s mladými

2u7mi je to, čo ma napĺňa, a je to asi aj to, čo odo

mňa chce Boh. Nechcem však zabudnú� na  da-

ry, ktoré som dostal, takže ich rozvíjam zatia2 ta-

kouto formou. Nevylučujem možnos�, že po ukon-

čení školy sa k tomu vrátim aj v inom duchu. 

Poh>ad III. (na vlastnú originalitu)
Ako chlapec som sa od ostatných odlišoval

viacerými vecami. Všetci sa vy�ahovali, kto má

ko2ko angličákov. Ja som mal rekord v najniž-

šom počte. Týkalo sa to nielen autíčok, ale aj

vecí ktoré súviseli s technikou. Mal som síce
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autodráhu, ale nejako dlho ma to nefascinova-

lo. Mal som dokopy tri angličáky a jednu ume-

lú "tatrovku".

Mojou láskou bolo bábkové divadlo, ktoré som

dostal raz na Vianoce. Mal som bábky, kulisy

a hrával som každý deň. Potom mi už nestačilo

malé javisko, tak som našu halu premenil na cir-

kus, ktorý som mal rád. Rodičia ma každý rok

vodili do cirkusu. Fascinovala ma tá posvätná at-

mosféra, ke7 si človek sadol, ucítil zápach pies-

ku, v ktorom sa rozkladal konský trus,  videl, ako

sa usádzajú  hudobníci a roz�ahuje sa opona.

Doma som si spravil akési cirkusové šapitó a or-

ganizoval som vystúpenia - najprv pre seba, ne-

skôr pre rodičov, potom pre susedov v baráku.

Vždy som mal okolo seba  dobrých kamarátov.

V7aka nim som neupadol do takých vrstiev, kde

sa skúšalo fajči�. Priznám sa, že doteraz som ne-

vyfajčil ani jednu cigaretu. 

Mojou 7alšou špecialitkou bolo, že som nebol

príliš zručný na telesnej. Nevedel som sa šplha�,

niektoré veci som nevedel spravi�. Napriek tomu

boli veci, ktoré som spravi� vedel. Napríklad, mo-

jou úžasnou láskou bolo škriabanie sa po stro-

moch. Do toho som bol vášnivo za2úbený a ostalo

mi to doteraz. Aj ke7 už nie po stromoch, ale ve2-

mi rád sa škriabem v lete po horách a kopcoch.

Začínal som  jabloňami... 

Ešte jednou vecou som sa odlišoval - zostalo

mi to doteraz: vždy sa mi podarí skonči� s dob-

rými výsledkami a pomerne skoro. Čestne sa

priznávam, že na základnej aj na strednej ško-

le som mal vždy to isté vysvedčenie, priemer

1,00 a na vysokej škole sa mi v podstate darí

skúšky urobi� v predtermínoch, takže sa potom

venujem iným aktivitám, a to niekedy nerobí

dobrú krv v spoločnosti. Takže, mal som pre-

zývky. Môžem spomenú� z celej tej plejády as-

poň zopár, ako bif2oš, vtirka, kocka, medúza,

pako, pavôl a iné. 

Poh>ad IV. (na divadlo)
Potom nasledoval  ve2mi dôležitý zlomový bod. V

detstve som to ešte tak nevnímal, ale teraz cítim, že

každý človek niečo od Boha dostáva. A je na člo-

vekovi, či to chce, alebo nechce prija�. H2ada� to v

sebe, dolova� sa v tom, rás� k tomu nielen vo svoj

vlastný prospech, ale v prospech druhých. Chcem

po7akova� mame, ktorá už od môjho detstva pod-

porovala moje "úlety", ktoré smerovali k čomusi, čo

teraz patrí k môjmu ja: divadlo, tanec, hudba. 

Mama ma raz zobrala do divadla, do opery.

Strašne som sa bránil: "Prosím �a, ten škrekot

ukrutný! Kto to bude počúva�?" Bola to Čarovná

flauta. Vyše dve hodiny som sedel v nemom úža-

se, pretože Slovenské národné divadlo

v Bratislave je predsa len ve2mi pekná budova.

Ke7 sa  spätne pozerám na to predstavenie, ne-

bolo ničím výnimočné, čo sa týka scénografie

a vizuálneho stvárnenia, ale vtedy to boli pre mňa

úplne nové veci. Videl som naživo meniace sa

svetlá, dvíhajúce sa kulisy a otvárajúce sa schody

a kostýmy a vôbec mi ten škrekot nevadil, pretože

som videl živý orchester. 

Doma to potom začalo. Chví2u som sa venoval

opere. Pamätám si, ako som na hudobnej  trium-

foval áriou z  operety Gejzu Dusíka Najkrajší kút

v šírom svete je moja rodná zem. Potom som bol

na nieko2kých koncertoch a  pochopil som,

že hudba v  spojení s javiskovým prejavom je ve2-

mi efektná. Do toho sa priplietlo 7alšie hobby -

aranžovanie kvetín - to súvisí s rozvrhnutím pries-

toru a javiska. 

Takže môžem poveda�, že od toho desiateho -

jedenásteho roku mi javisko učarovalo a fascinuje

ma ako priestor, ktorý - je to ve2mi symbolické -

ktorý sám o sebe, ke7 je obnažený, holý, chladný

a surový v sebe skrýva možnos�: "Po7, vstúp na

mňa. Rozožiar ma reflektormi, dup po mne, krič,

p2uj na mňa! Rob, čo len chceš! Ja som schopný

to znies�, aby som ti vytvoril podmienky, aby si ty

mohol niečo darova�." 
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Jednou z mojich najväčších slastí je prís� do di-

vadla, sadnú� si do h2adiska a pozera�  na prázd-

ne javisko a sníva�, kde by som čo dal, kde by

som koho umiestnil, kde by som dal aké svetlo. To

by som dokázal robi� ve2mi dlho. Ke7že na to ne-

mám to2ko príležitostí, tak sa mi to premiestnilo

kamsi do podvedomia,  dokonca v takej miere, že

ke7 robíme choreografiu pre  16 2udí,  viem si ve2-

mi dobre predstavi� ich pohyb, aj ke7 netancujú

naraz to isté. Viem okolo nich krúži� ako ka-

mera. Je to ve2ká výhoda. Jediné, čo mi

nejde, je predstavi� si celú tú  záležitos�

z podh2adu. 

Tým som už načrtol 7alšiu

ve2kú kapitolu v mojom ži-

vote a tou je teda skutoč-

né naplnenie tohto oča-

rovania, očarovania ja-

viskom aj divadlom.

Neostal som len pri

snoch a pri nejakých

ilúziách, ale začal som sa

tomu  venova�.  U nás

v Dunajskej Lužnej sme urobili

s mladými nieko2ko projektov.

V podstate sme objavovali, čo

môžeme, čo dokážeme, čo

v kom z nás je. Potom som sa

dostal medzi bratislavských

študentov. Ja som si Petržalku

nevybral, ona si vybrala mňa.

A som  rád, že je to práve

Petržalka. Boh si našiel taký

spôsob, že som sa tam - na tej

škole - nejakým spôsobom oci-

tol a zrazu som dostal možnos�

uči� nepovinný predmet - pohy-

bovú výchovu. Tak som tú ponu-

ku prijal a pokračujem v nej, aj

ke7 už nie v rámci vyučovania,

ale v rámci krúžku nadšencov. 

Postupne sa z takého "koktailu"

všetkého možného, kde bola

zmes hovoreného a spievaného

slova, tanca, básničiek a neviem,

čoho všetkého, vykryštalizovala

podoba, ktorá nám najviac chutí, a to je podoba

neverbálneho divadla, respektíve divadla, ktoré je

viac zamerané na pohyb a na reč tela, ktoré vy-

užíva hudbu, svetlo, výpravu. Tým, samozrejme,

nechcem poveda�, že už v živote nespravíme nie-

čo, kde sa nič nepovie, dokonca môžem prezra-

di�, že chystáme jedno nové predstavenie, v kto-

rom sa zrejme aj niečo bude hovori�. Je len otáz-

ne, či tomu budú 2udia rozumie�. Ťažko poveda�,

či to bude reč, ale budú to zvuky - využijem reč

hlasiviek, o čom som si donedávna myslel, že sa

to nedá. 

Vyberáme si témy, ktoré sa 2u7om na prvý po-

h2ad zdajú "no čo už len tam sa dá".  Ešte s mla-

dými v Lužnej sme spravili nie celkom muzikál -

sedem bolestí Márie pod názvom Dolorosa. Teda

scénickým spôsobom stvárnených sedem okami-

hov, pod2a ktorých dostala Mária prívlastok "se-

dembolestná". Potom nasledovalo

Desatoro. Na každé z prikázaní sme vy-

mysleli nejaký maličký príbeh - väčšinou

zo súčasnosti alebo z nedávnej minu-

losti. Napríklad, "Nezabiješ!" bolo zo ži-

dovského koncentračného tábora. Už

v Petržalke vznikla krížová ces-

ta, Golgota, štrnás� zasta-

vení, kde tancoval aj

kríž, aj Kristus. 

To bol moment,

ke7 sa ma zo-

pár 2udí opýta-

lo: "Tak fajn,

začal si pri

siedmich, po-

tom bolo desa�,

teraz je štrnás�

a čo bude 7alej?"

A ja som tak zo špá-

su odpovedal: "Sto jed-

na dalmatíncov s domini-

kánmi," alebo, verzia B, že

urobíme zaradom životopisy

všetkých svätých, lebo som

už nepoznal nijaké pekné

číslo nad štrnástkou, ktoré

niečo vyjadruje. Naš�astie

sme sa čísel vzdali a vytvo-

rili sme úplne iný príbeh s

tematikou o nenarodených

de�och. 

Poh>ad V.  (do zákulisia)

Začínal som tak, že som

mal možnos� účinkova�

v jednom divadle ako herec. Ve2mi sa mi to páči-

lo. Po chvíli som však začal cíti�, že ja by som nie-

ktoré veci dokázal urobi� inak, že by som urobil

úplne iný žáner, že takéto veci by som nerobil. Tak

som sa vzbúril, zastrečkoval som, zaerdžal som

ako kôň a začal som robi� na vlastnú päs�. Zohnal

som si 2udí a myslel som si, že som ve2ký režisér

a že to, čo poviem, bude plati�. Po čase som zis-

til, že to nie je také ružové a že pokia2 si ja pôjdem
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sebavedome, egoisticky svojou cestou, po svo-

jom chodníčku, tak tým bu7 prevalcujem ostat-

ných, alebo oni mi jednoducho jedného dňa po-

vedia: "Sorráčik, nazdar!" A zatvoria dvere. 

Ke7že skoro nastala prvá aj druhá situácia,

pochopil som, že niekde je chyba. A práve

v7aka mladým, s ktorými spolupracujem, som

pochopil, že pravé umenie, ktoré vychádza z

poznania, že Boh je nielen dobro a pravda, ale

aj krása, má ma� v sebe ten atribút, že sa robí

s Ním. Ak  mám nejaký nápad a ak ho doká-

žem akoby "strati�" pre tých ostatných, v tom

zmysle, že im ho dokážem darova� a nelipnú�

na ňom, a ak sme všetci takto naladení, roz-

hodne sa nemôže sta�, že by bol problém nie-

čo nájs�. 

Samozrejme, väčšinou býva jeden človek,

ktorý prinesie nejakú iniciáciu. Nemôžeme si to

predstavova� tak, že budeme sedie� v krúžku a

sladko sa na seba usmieva�, nejaké klišé  "fajn"

a budeme čaka�, že áno, Boh je s nami, vymys-

líme. A nikto nič nepovie. To by, samozrejme, ne-

bolo darovanie. Býva to tak, že niekto príde s

nejakým nápadom, ten daruje a už sa chytajú

ostatní. Prichádzajú rôzne asociácie, rôzne iné

možnosti. 
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Niektorí 2udia vedia, že Pavol Danko je  študent

Prírodovedeckej fakulty Univerzity Komenského

v Bratislave. Ove2a viac 2udí však pozná jeho meno v súvis-

losti s tanečným divadlom ATak a nieko2kými sólovými pro-

dukciami. 

V Dome kultúry Zrkadlový háj bolo 17. februára 2000 bez-

nádejne vypredané. Jedným z dôvodov bola určite úspešná

predpremiéra predstavenia NECHCENÉ REQUIEM

v Univerzitnom pastoračnom centre v Mlynskej doline a ne-

pochybne dobrá odozva predošlých predstavení Dekalóg

a Golgota.

Ani tentoraz neodbočil autor námetu a režisér v jednej

osobe od kres�anského námetu, tentoraz však koncipované-

ho o niečo univerzálnejšie a spracovaného profesionálnejšie

a pôsobivejšie. 

Piesne navodzujúce atmosféru dozneli. V sále nastala

tma a jediným sprievodcom po deji, ktorý sa divákom začal

odohráva� pred očami, bol stručný náčrt príbehu v bulletine

a potom už len tanec, tanec a tanec...

"Dnes bol pohreb. Poci�ujem hroznú samotu. Kamko2vek

sa pozriem, zovšadia2 sa ozýva: Prečo?! Ak mala smr�

Miriam a dcérky nejaký zmysel, nech temnotu môjho srdca

prerazí lúč svetla Boha."

Srdce dotĺklo. Svetlo zhaslo. Na pozadí pripomínajúcom

2udské srdce roztrhané boles�ou sa zjavuje pohrebný sprie-

vod. Publikum, v ktorom sa kde-tu belie kolárik či okraj zá-

voja reho2níčok, sleduje muža, ktorého gniavi �archa až ne-

príjemne ligotavej truhly.

Scéna sa zrazu mení a spoza opony sa na ňu v ostrom

zadnom svetle, navodzujúcom atmosféru nereálneho sveta,

vykotú2a húf postavičiek v špinavo ružových neforemných

trikotoch. Húf nenarodených detí, ktoré sa boja vstupujúcej

ženy vo výrazne bielom kostýme. Je znakom, že Miriam je

iná ako ženy, ktoré prichádzajú na scénu po nej. Na dosky,

ktoré znamenajú svet, prichádzajú predvádza� najnovšiu ko-

lekciu kontrastných modro-žltých kostýmov a - seba.

Potom sa dej nápadne zrýchli. Lyrické ladenie predstavy

hlavného hrdinu o posmrtnej púti jeho manželky nadobúda

dramatický rozmer. Ženy - modelky sa stretávajú tvárou v

tvár so svojim i nenarodenými de�mi. Boj so strachom a sve-

domím, s vlastnými nenarodenými de�mi končí vo chvíli, ke7

sa za oponou mihne silueta gynekológa (v podaní Pavla

Danka) a "nenarodenci" sa rozpŕchnu na všetky strany ako

vyplašené rybičky.

Ich prítomnos� však týmto okamihom, bez oh2adu na to, či

sú, alebo nie sú na scéne, nadobúda dominantný charakter.
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S návrhom na Requiem som síce prišiel ja, ale

množstvo, množstvo vecí vzniklo práve na nácvi-

koch pri diskusiách o tom, ako budú vyzera� jed-

notlivé scény. Dokonca aj pri takých detailoch, ako

sú kostýmy, ako je osvetlenie, kde som sa snažil

aspoň trochu, lebo aj ja sa to len učím, počúva�

hlavne tých ostatných. Verím, že ak budeme v bu-

dúcnosti niečo robi�  a ak toto bude naše krédo, tak

veci pôjdu určite lepšie, rýchlejšie a kvalitnejšie.

Poh>ad VI. (na sviatos� manželstva)
Ve2a 2udí sa ma pýta, či s niekým chodím.  Aj ke7

je  jasné, že za čas, ktorý uplynie od môjho mono-

lógu po vydanie časopisu, a teda čas, za ktorý bu-

dú čitatelia číta� tento časopis, sa môže udia� vše-

ličo, momentálne môžem poveda�, že nie. 

Neviem si predstavi� seba ako zodpovedného

človeka, čo sa týka  nejakého vz�ahu,  pretože

všetok vo2ný čas obetujem práci s  naším divad-

lom. To si ale nezazlievam, lebo na jednej strane

ma to baví, a na druhej, cítim, že je to správne. Ale

aby som ukojil túžobné očakávanie čitate2ov a či-

tateliek, tak - páčia sa mi mulatky a ak to nejaká

bude, tak to bude musie� by� rozhodne tanečnica,

bude musie� ma� úžasný zmysel pre humor (nie

pre Humora!) a to, čo je pre mnohých 2udí nepo-

chopite2né, čo stále spomínam, je, že sa budeme

sobáši� v stredu a bude ma� na sebe čierne "cock-

tailky". 

Vôbec tým nechcem popiera� krásne symboly

sobáša, akými sú napríklad sobota alebo biele ša-

ty. Bol som raz totiž na jednom sobáši, kde som pr-

výkrát, a zatia2 možno aj jediný, pocítil, čo je to sku-

točný sobáš. To nebolo len "mecheche" naokolo,

celý ten efekt šiat, jedla, zábavy, ale bolo tam sku-

http://www.dimenzie.sk

Vedomie o ich existencii v mysliach žien i gynekológa vy-

tvára prekážku, stenu, ktorá nastavuje človeku zrkadlo

a znemožňuje stretnutie, rovnako ako aj únik. Zrkadlo smrti,

ktoré striehne na gynekológovu tvár a svojou ligotavou le-

sklos�ou nápadne pripomína truhlu z úvodu predstavenia.

Pavol Danko tak vytvára  rad symbolov, ktoré sa na rozdiel

od predošlých predstavení vyhýbajú a vylučujú jednoznač-

nú interpretáciu. Dovo2ujú divákovi vníma� príbeh viac emo-

cionálne ako logicky, a tým vytvára� vlastné súvislosti, čím

obecenstvo pravdepodobne napĺňa zámer vyjadrený podti-

tulom:  Podobenstvo o živote v podobe TANCA. 

Nemalú zásluhu na tom mali pôsobivé choreografie, pod

ktoré sa podpísal celý divadelný súbor. Nielen dynamické

striedanie a konfrontácia živého sveta žien a posmrtného

sveta nenarodených detí, vždy sprevádzaného až príliš os-

trým zadným svetlom, ale i pôsobivé kompozície sólových

a skupinových tanečných kreácií,  zanechali v pamäti divá-

kov nezabudnute2né obrazy: gynekológ,  ktorý spod steny

2udských tiel doslova "loví" zatia2 živé die�a, aby ho stiahol

dolu do podsvetia, či scéna potratu, ke7 lekár spoza opony

najprv vyhodí 2udský plod a potom vynesie telo ženy - mo-

delky, ktorá vyzerá ako mŕtva... Šialený kolotoč vrážd, ktorý

vyústi obk2účením gynekológa červenými kosoštvorcami - z

druhej strany zrkadlami, stenou svedomia. Spoza nej sa vy-

nárajú ruky, akoby túžiace po pomste či po treste. Zdá sa,

že všade striehne smr�.

Nie je to  celkom tak. Ženy - modelky nechceli vyslovi� re-

quiem nad svojou kariérou, NECHCENÉ REQUIEM však

končí slovami či skôr tancom (možno i modlitbou) o živote,

ktorú s maximálnou vážnos�ou a neobvyklou profesionalitou

vyslovili spolu s Pavlom Dankom mladí 2udia: "... dostal som

list od neznámej ženy, ktorá bola v nemocnici spolu

s Miriam: ... Vaša žena mi zachránila die�a, chcela som si ho

da� vzia�, 7akujem... (Tak predsa) svetlo!"

A ja, spolu s ostatnými divákmi, 7akujem za krásny 2udský

i umelecký zážitok.

Zdenka Marková
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točné rozhodnutie pred Bohom: "Áno. Chcem sa

ti darova� celý. Chcem sa ti darova� celá."

Nevesta nemala  na sebe šaty, ale kostým a hos-

tina nebola robená klasickým štýlom, ale  formou

švédskych stolov a čo ostalo, to sa potom daro-

valo 2u7om, ktorí sú hladní. Pre mnohých 2udí sa

svadba spája so sobotou alebo so svadobnými

šatami, alebo s hostinou, pre mňa je  sobáš nie-

čím iným. Preto tvrdím, že bude v stredu a že ne-

vesta bude ma� čierne "cocktailky". 

Poh>ad VII. (na mladých)
Duchovné povolanie? Ke7 človek žije na dedi-

ne, musí sa zmieri� s tým, že akáko2vek správa sa

rozšíri takou neuverite2ne bleskovou rýchlos�ou,

že to nestihneš ani dopoveda� a už si môžeš by�

stopercentne istý, že to vie aj pani na hornom

konci. Druhá vec je, že na dedine je úžasne cíti�

tlak túžby 2udí, čo chcú z teba ma�. Žia2, ak v mi-

nulosti niekto týmto túžbam pod2ahol a stal sa tak

niekým, kým v skutočnosti nemal by�, tak to je tra-

gédia. Tak na rovinu poviem, že aj také hlasy - jéj,

však miništruje, pekný hlas, pekné vlasy, to by bol

pán farár ako lusk - človek počúva už dlhšie.

Rozhodne by som nechcel spôsobova� neš�astie

iným aj sebe, keby som sa len kvôli tomuto mal

rozhodnú� pre duchovné povolanie. Zatia2 ho ne-

cítim. Možno ho prežívam  v takom prenesenom

význame ako učite2 medzi žiakmi, ako priate2 mla-

dých 2udí, ktorý chce stále osta� mladý a ktorý s

nimi chce prežíva� ich aj svoju cestu. 

Generačný problém, ktorý poci�ujú,  je abso-

lútne prirodzená a normálna vec, pretože tým

obdobím musí prejs� každý. Pokia2 by mladý člo-

vek necítil v sebe to pnutie, túžbu oslobodi� sa a

zamáva� vlastnými krídlami, preži� ten pocit

"áno, tak teraz som sám sebou", tak by zrejme

nemohol odhali� všetko, čo v sebe skrýva. Ja

som tak isto zažil toto obdobie. Bol som ne-

smierne kritický voči mame. Čoko2vek zle pove-

dala, zle spravila, hne7 som ju sfúkol.

Jednoducho, nedokázal som si prizna� chybu

za žiadnych okolností. Bol som kritický aj voči

ostatným. Hájil som si len svoj názor. Myslel som

si, že ten je najsprávnejší. 

Teraz, s odstupom času, a práve v7aka tomu,

že som neustále s mladými a počúvam ich prob-

lémy, ktoré sú ve2mi podobné tým, aké som pre-

žíval ja, chápem, že človek prechádza určitými

štádiami. Napriek tomu, že moja mama má to2ko

rokov a je medzi nami väčší vekový rozdiel, ako

býva vo zvyku, pochopila, že správna matka

musí vedie� stráca� a musí sa vedie� sta� znovu

die�a�om. Vie sa úžasne vcíti� a prežíva môj život

akoby so mnou a ja sa snažím prežíva� ten jej ži-

vot spolu s ňou. Snaží sa ži� tak, aby sme ten čas,

ktorý nám Boh dáva, nežili dvaja, ale traja - viace-

rí, aby sme žili s Ním. Musím poveda�, že jej v7a-

čím za výchovu a povedal by som,  za istý bontón,

ktorý úplne prirodzene vychádza z lásky a k tomu

patrí, samozrejme, aj úcta.

Problémom mnohých mladých 2udí je, že v rodi-

ne nefunguje komunikácia. Rodič Jednoducho

povie: "Je to tak a basta!" Odmietne počúva� die-

�a, die�a zanevrie alebo odíde z domu, alebo zač-

ne trucova�. Niekedy je to chyba rodičov, že nie sú

ochotní počúva�, niekedy je to chyba mladých,

ke7 si myslia, že zhltli všetku múdros� sveta.

U nás sa tiež niekedy vyhrotí situácia, zaiskrí to,

sem-tam udrie blesk do izby, ale vyrieši sa to.

Mračná, ktoré bránia slnku, rozoženieme vetrom

vzájomného počúvania, ktorý zároveň fúka na ra-

ny toho druhého. 

Poh>ad VIII. (do snov)
O čom snívam? Nebudem hovori� o mojich

snoch v noci... tie sú niekedy tak divoké, že... ale

to je tým, že sa človek pohybuje v umeleckých

kruhoch, tak sa mu do podvedomia naukladá vše-

lijaké svinstvo... Tie reálne sny sú tiež niekedy ve2-

mi divoké.

A sny duše? Tak, na symbolickú otázku - sym-

bolická odpove7. Snívam o tom, aby sme sa ne-

báli vzlietnu�. 

Poh>ad redaktora
Teraz som sa aj ja zamyslel. (PP)
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Je dokonané!
Posledné vzychy rebela

kŕče stýraného tela

výkrik hrôzy:

"Je dokonané!"

Človek vyriekol Láske "NIE!"

Na dreve skončilo

trápenie

všetkých sŕdc

všetkých čias

Ten rebel drieme

v každom z nás

čo prekona� chce tiaž

zákonov Božích i  udských

v mene lásky

v mene š�astia

Milovaného

zomrie� chce v ňom...

Pred posledným výdychom

hlboký vzdych:

Ak povieš Láske "NIE!"

JE DOKONANÉ!

Dušan Kubica

Načúvaj
KeQ zmĺkne krik áut

keQ vytratia sa  udia

keQ svitne luna

keQ stíchne duša

načúvaj...

BOHA

jak volá na Teba

jak Ťa h adá

jak Ti svieti v tme

jak sladko spieva Ti

načúvaj...

BOHA

a výkrik duše

v dojatí

Dušan Kubica

Mladý žobrák
Stretol som dnes

mladého žobráka

predával mi

pokrčený

lístok na mestskú

rok mu chýbal

do dvadsiatky

len ulica

otvára mu

svoju náruč šedivú

prosi� vedel

ako svätí

prosievajú Boha

sedel vraj

a teraz

nemôže nájs� prácu

vravel

že sa modlieva

oči však mal

ako zapadnuté

tmavé štvrte mesta

možno ma klamal

no uveril som mu

a zabudol

na cenu

toho lístku

Jozef Sedmák

Letokruhy
Našlo sa

pár starých komplexov

nepriznal som

že sú moje

bez slov

ako na letokruhy

spíleného stromu

díval som sa na ne

a rátal

spomínal

na časy svetla

na časy miazgy

aj na dni

ako vlčie zuby

a strach

môj vychudnutý 

dlhý kamarát

sa so mnou lúčil

lebo vraj už viem

ako som rástol

Jozef Sedmák

Maličkos�
Stačí tak málo,

Tvoj úsmev, hlas

cez telefónnu šnúru

by sa mi srdce smialo

by som zas

odostrel

žalúzie dní

zahmlených

vzniesol sa k Bohu

výš...

slobodný od seba

strhol kus neba

pribil na kríž

utíšil ranu

podprel slabé JA

Stačí tak málo...

ku š�astiu

idú

OBAJA

Dušan Kubica
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m Matematiku ako školský predmet si asi každý
dobre pamätá. Viacerí 8udia skôr z tej nepríjem-
nejšej stránky, ke1 im chýbala presnos0, dôsled-
nos0, svedomitos0, pracovitos0 či netradičný po-
h8ad na postup riešenia - tvorivos0 a vh8ad do si-
tuácie. Cie8om vtedy bolo správnejšie premýš8a0,
odhali0 súvislosti, zdôvodni0 a dokazova0 pozna-
né zákonitosti. Zostalo zo štúdia školskej mate-
matiky niečo pre praktické vzdelanie a všeobec-
nú kultúru? Skúsme sa zamyslie0 nad tým, kde,
kto, kedy a ako vníma či vnímal matematiku, ma-
tematický spôsob myslenia.

Všetko, čo je okolo nás, čo nachádzame v prí-

rode, čo vytvárame 2udskými rukami, sa skladá z

častí, má nejakú štruktúru. Ak prvky majú vlast-

nosti a medzi nimi existujú vz�ahy i pravidlá pre

skladanie, môžeme takýto systém študova� po-

mocou matematiky. Vzrušujúca harmónia prírody

prebúdza v nás cit, ktorý nazývame matemati-

kou. Matematika je výsledkom myšlienkového

procesu, pri ktorom sú reálne procesy nahrade-

né myslenými matematickými modelmi.

Matematiku môžeme chápa� ako také bádanie,

ktoré pomocou určitých stanovených pravidiel

odvodzuje závery z definovaných pojmov a pri-

jatých princípov. Matematika sa snaží odhali� no-

vé súvislosti a logicky ich usporiada�.

"Matematika - to je akýsi stroj na zmocňovanie sa

významných faktov a na generovanie význam-

ných dôsledkov" (I. Stewart). Z matematiky sa vy-

tvoril systém organizovaného myslenia, ktorý sa

neustále rozvíja. Matematika sa stala jednou z

metód poznania sveta, v ktorom žijeme.

Matematika vznikla z potrieb 2udí, z merania

Zeme, z určovania objemu nádob, z počítania

času, zo sporov a hádok, čo sa v budúcnosti

stane. Prvé matematické vedomosti boli potreb-

né pri po2nohospodárskych prácach, pri stav-

bách obydlí, pri love, v boji s prírodnými živlami.

Človek, ktorý triedil a pamätal si svoje skúse-

nosti, vybadal príčinnos�, snažil sa vysvetli� pod-

mienky a následky javov. Idealizoval predstavy,

vytváral abstraktné pojmy, pripravil si symboly.

Začal zovšeobecňova�, pýta� sa na argumenty,

odvodzova�. Prišiel na metódu dôkazov, začal

skúma� svoju reč, spôsob vyjadrovania a usu-

dzovania. Z matematiky sa stal nástroj 2udského

ducha na správne a presné myslenie.

Už koncom 5. storočia pred Kr. Filolaos z

Krotonu vytušil: "Číslo je vodcom a pánom 2udské-

ho myslenia. Bez jeho sily by všetko zostalo taju-

plným a nejasným." V časoch Pytagora zo Samu

(asi 570 až 496 pred Kr.) chápali slovo "mathema"

ako pozorovanie, znalos�, vedenie o niečom.

Pojem "techné" bol vyhradený pre umenie, zruč-

nos�. Ve2mi názorné je chápanie slova "matema,

matano" v zmysle "učím sa premýš2aním". Neskôr

sa slovo matematika používalo pre učenie, vede-

nie, náuku vôbec. Bolo aj označením druhu filozo-

fie, spôsobu uvažovania. Roger Bacon (1214 -

1294) vybadal, že matematika je 2udskému duchu

vrodená ako forma myslenia pre popis prírody.

Galileo Galilei (1564  - 1642) zaviedol experimen-

ty riadené matematikou, René Descartes (1596 -

1650) zdokonalil symboliku a do geometrie vnie-

sol algebru - počítanie. Isaac Newton (1643 -

1727) a Gottfried Leibnitz (1846 - 1716) vypraco-

vali matematický spôsob vystihnutia zmeny a po-

hybu, ktorý otvoril cestu diferenciálnemu a integ-

rálnemu počtu. Albert Einstein (1879 - 1955) svo-

jimi fyzikálno-filozofickými výsledkami potvrdil

svoje presvedčenie: "Čisté myslenie môže vystih-

nú� realitu." Z rôznych vyriešených problémov zo-

stávajú účinné spôsoby, metódy. Ak odha2ujeme a

zhŕňame všeobecné univerzálne myšlienkové po-

stupy a idey, tak robíme matematiku.

To, čo matematika v súčasnosti skúma, sa nedá

jednoznačne vyjadri�, neexistuje úplne vedecká

definícia matematiky. "Matematika je zároveň

umenie i veda, je to elektická zmes úžitku a tvor-

by, empirizmu a intuície" (J. Ewing). Predmetom

matematiky sa môže sta� čoko2vek. Podstatou ma-

tematiky sú princípy 2udského myslenia upravené

do logického systému. Matematika sa dotýka naj-

všeobecnejších a prakticky najnevyhnutnejších

javov. Často už nemôžeme urči� hranice medzi

matematikou a disciplínami, v ktorých sa používa.

Matematika sa stala metódou, dômyselným ná-

strojom 2udského umu, ktorý používa človek na

správne a presné myslenie. Matematika sa stala

technikou myslenia, pretože 2udské myslenie ni-

kde nevystupuje s takou jasnos�ou, ako v mate-

matike. Matematika ako impozantná stavba 2ud-

ského ducha a pyramída myšlienok poskytuje ro-

zumu široký priestor pre rozlet logických úvah,

cesty intuície až k tajomstvám nekonečna.

Matematika ako najoriginálnejší výtvor myšlienko-

vých pokusov a zápasov ukázala, že najväčšie

rok 2000 (UNESCO)

Svetový rok matematiky
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abstrakcie sú tými pravými nástrojmi, ktorými kon-

trolujeme svoje uvažovanie o konkrétnych fak-

toch. Eugene Paul Wigner (1902 - 1995), americ-

ký teoretický fyzik, nosite2 Nobelovej ceny (1963),

konštatoval: "Zázračná vhodnos� matematického

jazyka na formuláciu fyzikálnych zákonov je skve-

lý dar, ktorý ani nechápeme, ani si ho nezaslúži-

me." 

V dejinách matematiky sa predstavujú vytrvalé

sily rozvoja 2udských myšlienok. Tisíce matemati-

kov súčasnosti predkladá ročne desa�tisíce mate-

matických viet aj s dôkazmi. Zmocňujú sa mate-

matického sveta svojím duchom. Zvláš� v období

samočinných počítačov vzrástla spoločenská po-

treba výsledkov matematic-

kých výskumov. Zvýraznila sa

nevyhnutnos� pozna� pravid-

lá, algoritmy. Celé tisícročia

ukladala matematika svoje

výpočtové postupy na úžitok

celého 2udstva. Je vecou od-

borných schopností ich vhod-

ne používa� vo sfére matema-

tickej informatiky.

Matematika ako veda o čís-

lach, priestore a funkciách sa

prerodila na univerzálny ja-

zyk, vhodný na jednoduché i

ve2mi všeobecné vyjadrova-

nie. Matematika vyrástla do

vnútornej krásy i technologického úžitku. Došlo k

matematizácii celého vedeckého poznania.

Ukázalo sa, že matematika je nevyhnutná nielen

vo vede a technike, ale pomáha aj v hudbe, ar-

chitektúre, sociológii, či v športe. Ťažko sa h2adá

odbor 2udskej činnosti, kde by nemohla zasiahnu�.

Neustále sa presviedčame, že matematika je až

neuverite2ne praktická. Legendárny fyzik Niels

Bohr (1885 - 1962) naznačil: "Matematika sa po-

dobá určitému druhu spoločného jazyka, uspôso-

benému na vyjadrovanie vz�ahov, ktoré bu7 nie je

možné, alebo je zložité objasňova� slovami."

Matematika sa stala najviac formalizovaná a prís-

ne kontrolovaná sféra 2udského poznania.

Kurt Gödel (1906 - 1978), matematik s najsláv-

nejšími výsledkami XX. storočia, otriasol perspek-

tívami matematiky odhalením, že v každom dosta-

točne rozvinutom formálnom systéme existujú ob-

sahovo zrozumite2né vety, ktoré sú v rámci danej

sústavy formálne nedokázate2né. Napriek tomu

však matematika žije ako zložitý a rozvetvený or-

ganizmus, ktorý sa neustále rozrastá, premysle-

nejšie prebudováva a nadobúda kvalitu. William P.

Thurston, úspešný súčasný matematik, ponúkol:

"Zaobera� sa matematikou je skutočné potešenie

spočívajúce v nachádzaní spôsobov myslenia,

ktoré vysvet2ujú, organizujú a zjednodušujú. Túto

rados� môžete pocíti�, ke7 objavujete novú mate-

matiku, znovuobjavujete starú, učíte sa od nieko-

ho, alebo ke7 nájdete novú možnos� vysvetlenia

či chápania novej matematickej štruktúry...

Môžeme si myslie�, že vieme o danom predmete

už všetko, a predsa nové významy číhajú za naj-

bližším rohom." 

Matematika je oblas�ou, v ktorej môžete prežíva�

objavy bez toho, aby ste cestovali do iných krajín

či lietali k iným planétam. Bez ve2kých nákladov

na technické prostriedky, často len s ceruzkou

a papierom, si môžete preveri�

svoje sily a schopnosti logicky

uvažova� a tvorivo myslie�.

Matematika vám umožní uspo-

koji� 2udskú túžbu odha2ova�

neznáme. 

Eudstvo ako celok už asi ni-

kto nezastaví na ceste k vy-

skúmaniu skrytých prírodných

tajomstiev, k odhaleniu du-

chovného závoja z tváre abso-

lútna. "Vesmír poskytuje po-

h2ad na nekonečný proces

vznikania, vývoja a zanikania

foriem. Cie2om každej vedy je

tento vývoj predvída� a pokia2

možno vysvet2ova�" (R. Thom, francúzsky mate-

matik). Prijmite aspoň počas Svetového roka ma-

tematiky postreh nemeckého matematika H.

Weyla (1885 - 1955): "Zaujatie matematikou sa dá

porovna� so záujmom o mytológiu, literatúru, ale-

bo hudbu. Je to jedna z najvlastnejších oblastí

človeka, v nej sa prejavuje 2udská podstata, túžba

po intelektuálnej sfére života, ktorá je jedným z

prejavov harmónie sveta." Americký vedec M.

Kline uznal: "Vo svete existuje zákon a systém - a

matematika je k2účom k tomuto poriadku."

Kdesi som si odpísal: Milujem matematiku, pre-

tože milujem všeobecnos�. Uznávam vyznanie R.

Péterovej: "Matematika je schopná tej najvyššej

hry a umožňuje nám zmocňova� sa nekonečna.

Má čo poveda� o nekonečne a o ideách. Má nikdy

neuzavretú povahu 2udského tvorenia... Do mate-

matiky sa môže človek zamilova� a nemusí sa pri-

tom bá�, že robí niečo neužitočné." Ukazuje sa, že

matematika je najlepší spôsob, aký sme pre vy-

jadrenie pochopite2nosti prírody našli. Dúfam, že

poznanie matematických zákonitostí môže pri-

spie� k 2udskej dôstojnosti.

Dušan Jedinák 
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e Bernard N. Nathanson bol vášnivým zástan-
com práva na potrat, riadite8om potratovej klini-
ky, sám vykonal nieko8kotisíc potratov. Celý kres-
0anský svet prekvapila zmena jeho názorov a po-
stojov a jeho vstup do katolíckej cirkvi. Pochopil,
že neexistuje dôvod na potrat v nijakom štádiu
tehotenstva, pretože človek v tele matky je 8ud-
ská bytos0.

Dnes je popredným aktivistom hnutia Pro-life
a práva na život nenarodených detí.

Boli ste jedným z najznámejších bojovníkov za
umelé potraty. Viedli ste jednu z najväčších potrato-
vých kliník na svete. Čo pre vás znamenala táto prá-
ca? 

Osobne som vykonal asi 5 tisíc potratov. Na

klinike, ktorú som viedol, sa ich urobilo viac ako

60 tisíc. Okrem toho som mal doh2ad nad ne-

mocnicami, kde sa vykonalo 7alších 10 tisíc po-

tratov. Bola to vtedy pre mňa úplne bežná práca

ako u každého gynekológa.

Potom nastala určitá podstatná zmena...

Bolo to trochu iné ako napríklad u sv. Pavla na

ceste do Damasku. Mnoho času som venoval

usilovnému výskumu a môj poh2ad na potrat sa

zmenil. Pomaly... Nestalo sa to za jednu noc, ale

trvalo to skoro pä� rokov. Aj ke7 sa moje názory

menili, robil som potraty 7alej, ale len ke7 išlo o

život matky alebo postihnuté die�a. Posledný po-

trat som urobil v roku 1979. 

Vo vašom rozhodnutí teda hral väčšiu úlohu rozum
ako cit? 

Bola to vec vedy. Všetko mi potvrdzovalo, že

už vieme dos� o 2udských plodoch, aby sme aj

vedecky uznali, že sú súčas�ou 2udského spolo-

čenstva. 

Potom ste s potratmi prestali? 

Áno, neexistuje nič, čo by potraty ospravedl-

ňovalo.

Hutujete svoje činy, hanbíte sa za ne? 

Necítim hanbu, ale ve2mi som to 2utoval. Ke7

sa pozriem spä�, vidím hriešnika. Musíte to chá-

pa�. Ke7 som robil potraty a viedol kliniku, bol

som presvedčený, že konám správne. Nebolo to

pre mňa dobrodružstvo, ani som z toho nemal ve-

2a peňazí. Dejepisci nazývajú tento problém "pre-

zentizmom" alebo historickou opravou. Sú 2udia,

ktorí sa snažia z poh2adu dnešku vyvraca� to, čo

urobili pred dvadsiatimipiatimi rokmi. Nie je to

správne. Museli by sa prenies� do vtedajšej situá-

cie, aby pochopili vtedajšieho ducha času. Vtedy

sme bojovali vo Vietname, v USA vládla vlna boja

proti autorite. Každý bojoval proti autorite, proti

zákonu. Aj ja som urobil to, čo som pokladal

za správne.

Čo bol hlavný dôvod, ktorý vás priviedol k zmene ná-
zoru? 

Lekárska technika nám umožnila vhliadnu�

do vnútra ženy. Študovali sme 2udský plod ultra-

zvukom, elektronickou kontrolou srdca a pod. Pred

vynálezom ultrazvuku študenti medicíny nikdy nevi-

deli v žene plod. Bola to len záležitos� viery. Ale ke7

sa v roku 1973 zaviedol ultrazvuk a iné technológie,

mohli sme skúsenos�ou tieto fakty potvrdi�.

Aké dôkazy majú zástancovia potratov? 

Hovoria o tom, kedy sa stane človek osobou. To

je ich najsilnejší dôkaz. Otázka, kedy sa stáva člo-

vek človekom, sa v prípade potratu skôr vylučuje

ako príjma. V polovici 19. storočia sme v USA tvrdi-

lekár Bernard Nathanson 

Katolícka cirkev mala moc udel
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li, že černosi nie sú 2udia. V Európe v 30-tych rokoch

nepokladali nacisti Židov, Cigánov či homosexuálov

za 2udí. Teda slovo "osoba" môže by� zneužité na to,

aby určití 2udia boli zo spoločnosti vylúčení.

Akonáhle sa však die�a počalo je už človekom. 

V 70-tych rokoch ste pracovali s feministkami.

Dnes zohráva feminizmus k2účovú úlohu v inej

otázke. Ide o takzvanú reprodukčnú úlohu. Právo

ma� die�a alebo nie!  Ak je právom nema� die�a, je

to  dôvodom uzna� právo na potrat. Potom je však

tiež právom ma� die�a zo skúmavky a štát musí to-

to právo bráni� a financova�. Právo je nebezpečné

slovo. Rozmnožovacia sloboda - s tou je možné

do určitej miery súhlasi�, ale s rozmnožovacím

právom nie. 

Kde končí rozmožovacia sloboda? 

Na úcte k prirodzenému zákonu. Je povolené

prirodzené plánovanie rodičovstva. To je repro-

dukčná sloboda. Ale prostriedky, ktoré zabraňujú

počatiu - pilulky, špirály a pod. - to nie je pre mňa

reprodukčná sloboda, ale jej zneužívanie. To ne-

môžem prija�! 

Na potraty si spoločnos� zvykla. Cynik môže vyhlá-
si�: Nič sa nestalo, spoločnos� sa nezrútila.

Niektorí tvrdia, že potraty rozbíjajú zloženie spo-

ločnosti v USA a Európe. Rozmnožujú sa národy

považované za nebezpečné, muslimovia, černosi.

Zloženie spoločnosti rozbíjajú aj drogy, pornogra-

fia a podobne. Strediskom tohto všetkého je zvrá-

tená autonómia: každý je svojim vlastným zákono-

darcom. V západnej spoločnosti začala plati� zá-

sada - mám právo robi� to, čo chcem. V pomere k

iným zodpovednostiam a slobodám dosiahla táto

zásada maximálnu nadradenos�. Samostatné

vlastné rozhodovanie stojí dnes tak 7aleko, že

všetky väzby na spoločnos�, Cirkev a rodinu upa-

dajú do zabudnutia. Náš dnešný  Boh je sloboda

voli� a to bez hraníc a zábran. To je problém všet-

kého - potratu, zločinnosti, drog...

Je to duch času, ktorý ovplyvňuje západný svet?

Duch času ovplyvňuje filmy, časopisy, rozhlas,

TV - a to je celé poňatie slobody a sebestačnosti.

Od nás sme to vyviezli do Európy. Hlavne filmy,

rockovú hudbu, časopisy, ale aj obchod a rekla-

mu. Vy to všetko kopírujete. Od nás si beriete to

najhoršie, čo vyvážame. 

Ako v tejto situácii pozna� Boha? Aké dôležité to bo-
lo pre vás? 

Katolícka cirkev a ja sme už dlho išli rovnakým

smerom, na súbežnej ko2aji hlavne v oblasti bioe-

tiky. Mal som aj iné dôvody, aby som sa dal na

spoločnú cestu s Cirkvou. Ale nie ja som sa obrá-

til k Cirkvi, ona obrátila mňa. 

Prečo ste sa stali kres�anom a práve katolíkom? 

Zistil som, že môj postoj v mravných a etických

otázkach sa postupne prekrýva so stanoviskami

katolíckej cirkvi. Protestanti majú na tieto otázky

iné názory, takže som si nedokázal predstavi�,

žeby som sa stal protestantom. Je mnoho pro-

testantov, ktorí schva2ujú potrat - episkopálna a

anglikanská cirkev a iné. Proti potratom a iným

zlám našej spoločnosti pevne a dôrazne bojuje

iba katolícka cirkev. To bol prvý dôvod. Druhý

dôvod bol, že mala moc udeli� mi odpustenie

hriechov, zbavi� ma �ažkej mravnej úzkosti, bre-

mena, ktoré som niesol. Nieko2kokrát som sa

oženil. Existujú ve2ké a strašné veci. Všetci má-

me na nich podiel. U mňa toho bolo ale ove2a

viac. Potreboval som nájs� zmierenie a milujúcu

ochranu v určitom duchovnom zmysle - vo viere,

v Cirkvi. Som stále Žid a som na to hrdý. Táto

tradícia ma okúz2uje - jedlo, humor, zvyky a tiež

reč jidiš. Zostávam Židom. Postúpil som však o

krok 7alej: stal som sa Židom, ktorý prijal Ježiša

Krista. Pod2a môjho názoru je to to najlepšie rie-

šenie a dokonalé spojenie pre každého môjho

súkmeňovca, ktorý chce duchovne ži�. By� Ži-

dom, ma� za sebou silnú tradíciu a potom prija�

Ježiša Krista ako Vykupite2a. 

Vaše cesty, vaše rozhovory, to je apoštolát...

Áno, je misijná činnos�, ktorú som začal pred

mnohými rokmi. Nesúvisí to s mojou konverziou.

Bol som známy ako človek, ktorý sa snažil o uzá-

konenie potratov. Ke7 som zmenil svoje názory,

cítil som povinnos�, že musím hovori� o tom verej-

ne. Vyrobil som filmy, napísal knihy, prednášam -

aby som sa postavil proti svojej minulej činnosti.

V tom je moja mravná a duchovná zodpovednos�.

Pod a časopisu Vision 2000

oc udeli� mi odpustenie hriechov
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TThhee  MMeesssseennggeerr::  
TThhee  SSttoorryy  ooff  JJooaann  ooff  AArrcc,,

UUSSAA,,  FF,,  11999999,,  114488  mmiinn..,,  

rrééžžiiaa::  LLuucc  BBEESSSSOONN,,  

hhrraajjúú::  MMiillllaa  JJOOVVOOVVIICCHHOOVVÁÁ,,  JJoohhnn

MMAALLKKOOVVIICCHH,,  DDuussttiinn  HHOOFFFFMMAANN,,

FFaayyee  DDUUNNAAWWAAYYOOVVÁÁ

JJooaann  ooff  AArrcc,,  

CCAANN,,  11999999,,  9911  ++  9922  mmiinn..,,  

rrééžžiiaa::  CChhrriissttiiaann  DDUUGGUUAAYY,,  

hhrraajjúú::  LLiillii  SSOOBBIIEESSKKAA,,  PPeetteerr

OO´́TTOOOOLLEE,,  OOllyymmppiiaa  DDUUKKAAKKIISS,,

JJaaccqquueelliinnee  BBIISSSSEETTOOVVÁÁ,,  SShhiirrlleeyy

MMaaccLLAAIINNEEOOVVÁÁ

Luc Besson je režisér sveto-

vého mena. Jeho filmy Magická

hlbočina či Leon patria určite k

špičke európskej kinematogra-

fie 80. a 90. rokov. Už pred tro-

ma rokmi avizoval, že príde

s ve2kolepým filmom o živote

francúzskej národnej hrdinky

a svätice Johanky z Arku. V mi-

nulom roku sa však pred jeho

premiérou objavil aj v Európe

na videokazetách a vo vysielaní

TV staníc (ČT 1 v apríli t. r.) iný

film o Johanke. Bol to dvojdielny

zostrih výpravného seriálu, ktorý

natočila kanadská TV spoloč-

nos� CBS. Tak sa divákovi zrazu

ponúkla šanca porovnáva�.

Pokúsim sa o to aj ja.

Čo majú oba filmy spoločné,

je dejová línia. Začínajú jej det-

stvom, cez zjavenie sa dostanú

k jej dospelosti, ceste za dau-

phenom do Chinonu, skúške na

krá2ovskom dvore, dobýjaniu

Orleánsu, pokračujú korunová-

ciou krá2a v Remeši, neúspe-

chom pri Paríži, zradou a zaja-

tím pri Compiegne, a vrcholia

inkvizičným procesom a upále-

ním v Rouene. Verne rešpektujú

fakty, ktoré sú známe z jej živo-

ta. Jedinou výnimkou je vymys-

lená surová vražda a znásilne-

nie Johankinej sestry anglickým

vojakom v Bessonovom filme.

K2účovou udalos�ou, ktorá za-

berá viac ako tretinu minutáže

oboch filmov, je bitka pri

Orleánse. Obidva boli natáčané

v Čechách: Kana7ania točili na

Barrandove a na českých hra-

doch a zámkoch, Besson

na Bruntálsku v okolí Slezské

Harty. V oboch filmoch môžeme

vidie� výborných českých kas-

kadérov a bojujúci český a mo-

ravský komparz. 

Rozdielov je podstatne viac.

Prvým je vizuálna stránka.

Filmová produkcia je vizuálne

ove2a efektnejšia (ale aj pod-

statne drahšia) ako televízna.

A preto je aj Bessonov film po

stránke kamery, strihu a efektov

neporovnate2ný zo zostrihaným

TV seriálom. Horšie je to s vy-

znením filmu. Kana7ania nato-

čili seriál o živote a smrti

Johanky z Arku. Nič viac a nič

menej. Besson sa pokúsil vo

svojom filme  spoji� imaginatív-

nu poetiku Felliniho, historickú

vojnovú drámu Spielberga a

psychologickú sondu Truffauta.

Lenže na dvoch stoličkách sa

naraz sedie� nedá. A o troch už

ani radšej nehovorím. A tak film

ostáva na polceste medzi všet-

kými spomenutými žánrami

a nedosahuje kvality ani jedné-

ho z vyššie spomenutých reži-

sérov. Herecké obsadenie je

u Bessona síce drahšie, ale

na place  hrajú obe zostavy

bezchybne. U Bessona je naj-

lepší D. Hoffman ako

Johankino svedomie, u

Duguaya sa to isté dá poveda�

o biskupovi Cauchonovi v po-

daní P. O´Toola. A sme pri hlav-

ných predstavite2kách. A to je

Bessonov debakel. Produkcia

CBS mala neuverite2ne š�astnú

ruku pri  Lili Sobieskej. Lili má

17 rokov, teda práve to2ko, ko2-

ko mala pri bitke pri Orleánse

Johanka, a je Francúzka.

Navyše výborne vystihla čisto-

tu, prostotu a pokoru jednodu-

chého dedinského dievča�a.

Tejto štylizácii Johanky divák

bez problémov uverí a počas

celého filmu stojí na jej strane.

Navyše vynikajúco zvládla

podstatne tvrdšie nároky seriá-

lu, ktorý je postavený priamo
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na jej osobe. Vystupuje praktic-

ky v každej scéne a tiež sama

hrala aj v tých naj�ažších jaz-

deckých a bojových scénach,

ako aj v scéne upa2ovania pri -

20˚C. O tejto talentovanej he-

rečke určite budeme ešte po-

ču�. Besson nerobil konkurz.

Johanku písal "na telo" pre svo-

ju manželku Millu Jovovichovú

(tá sa s ním však behom natá-

čania rozviedla). 24-ročná bý-

valá modelka z Kyjeva sa však

do úlohy Johanky nedokázala

vži� a pochopi� jej jednanie.

Sama to aj priznala. Jej

Johanka je rozporuplná, zmie-

taná vášňami (väčšinou nega-

tívnymi), často tvrdá a sebave-

domá, skôr revolucionárka ako

svätica. Feminizmus 20. storo-

čia však v realite storočia 15.

nevyzerá vierohodne. 

Porovnanie zhrniem diploma-

ticky. Johanka z Kanady preko-

nala očakávania a nároky, ktoré

sa kládli na zostrih televízneho

seriálu, najmä v7aka charizma-

tickej predstavite2ke hlavnej

postavy. Johanka režiséra Luca

Bessona nesplnila očakávania,

ktoré mal taký dobrý režisér, s

takým kvalitným obsadením a s

to2kými finančnými prostriedka-

mi na realizáciu naplni�. Tiež

najmä "v7aka" herečke v hlav-

nej úlohe. 

Na záver malý povzdych.

Keby sa prednosti každého

z týchto dvoch filmov dokázali

spoji� do jedného filmu, Oscary

by sa zrejme len tak sypali. 

ZZeelleennáá  mmíí>>aa  ((TThhee  GGrreeeenn  MMiillee)),,
UUSSAA,,  11999999,,  118888  mmiinn..,,  

sscceennáárr  aa  rrééžžiiaa::  FFrraannkk  DDAARRAABBOONNTT,,  

hhrraajjúú::  TToomm  HHAANNKKSS,,  MMiicchhaaeell

CCllaarrkkee  DDUUNNCCAANN

4 nominácie na OSCARa: za

film, scenár, zvuk a ved2ajšiu

mužskú úlohu (M.C.DUNCAN)

Meno režiséra Darabonta si

väčšina filmových fanúšikov

spojí s jeho najznámejším fil-

mom Vykúpenie z väznice

Shawshank. Hovorí sa, že dva-

krát do tej istej rieky nevstúpiš.

Frank Darabont to vyvrátil. Jeho

nový film sa opä� odohráva

vo väznici, opä� v 30. rokoch, je

to opä� adaptácia románu

Stephena Kinga, je znova ne-

uverite2ne úspešný medzi divák-

mi a opä�, napriek 4 nomináci-

ám na Oscara (Shawsank ich

mal dokonca 7), nezískal ani

jedného.

Čo je to vlastne Zelená mí2a?

Je to väzenský pavilón pre od-

súdených na smr�, kde cesta

od ciel k elektrickému kreslu ve-

die po zelenom linoleu.  V tomto

bloku šéfuje Paul Edgecomb

(Tom Hanks), ktorý sa tu snaží,

spolu so svojimi kolegami a ria-

dite2om väznice,  vytvori� pokoj-

nú a 2udskú atmosféru pre tých,

ktorých život sa blíži ku koncu.

Paulovo heslo je: "Vedieme toto

oddelenie, ako keby to bolo od-

delenie intenzívnej starostlivosti

v nemocnici..." Pokoj oddelenia

naruší na jednej strane  nový

dozorca Percy Wetmore, mladý,

http://www.dimenzie.sk

protekčný a drzý „zasran“ so

zvrhlými a sadistickými sklonmi,

ktorý riadne znepríjemňuje život

nielen väzňom, ale aj kolegom

dozorcom, a na druhej strane -

nový odsúdenec na smr� John

Coffey (Michael Clark Duncan).

Obrovitánsky čierny "drobček",

s neuverite2ne dobrotivým a det-

sky vystrašeným „kukučom“,

čaká na elektrické kreslo za

vraždu a znásilnenie dvoch ma-

lých dievčatiek. V7aka Percymu

atmosféra na Míli riadne hustne.

Navyše Paul má ve2ké zdravot-

né problémy a obavy z rakoviny

prostaty. Po jednom záchvate

ho zrazu John Coffey nečakane

zdrapí cez mrežu za ve2mi chú-

lostivé miesta. Frank cíti a vidí,

že John z neho "niečo" vytiahol.

A zrazu je zdravý. Ďalším "pa-

cientom" sa stane ob2úbenec

celej Míle - myšiak Jingles.

Navyše na rakovinu postupne

zomiera manželka jeho dobrého

priate2a, riadite2a väznice. V

Paulovej hlave sa rodí nápad.... 

Tento silný 2udský príbeh má

dve podstatné dimenzie. Prvou

je úvaha nad trestom smrti.

Odsúdenci sú totiž 2 u d i a.

Mnohí z nich 2utujú, niektorí sa

polepšia, ale najmä kde-tu sa

vyskytne nevinný! Tri popravy,

ktoré sú vidie� vo filme zaručene

zamávajú každým divákom.

Najmä tá nevydarená. Ešteže

film nedokáže prenáša� zá-

pach... 

Druhou dimenziou je zázrak.

Viera v zázraky sa dnes vytráca

dokonca aj v katolíckej cirkvi.

A pritom, 2udia by tak chceli ve-

ri�. Ve7 Ježiš uzdravoval a kriesil

mŕtvych. Robili to po ňom aj jeho

učeníci. Kde sa dnes táto

schopnos� stratila? A čo ke7

Duch, ktorý veje kam chce, dá-

va aj dnes túto schopnos� nie-

ktorým 2u7om? John Coffey pred

popravou hovorí Paulovi, ktorý

ho chce zachráni�: "Neviem od-

kia2, ako a prečo som túto

schopnos� dostal. Viem však, že

37N O V É dimenziedimenzie
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som kvôli nej  bol vždy sám a ni-

kdy som nemal domov. Len som

chodil z miesta na miesto a po-

máhal 2u7om. Teraz som už una-

vený, strašne unavený..." 

Ak veríte v zázraky bude pre

vás tento film ve2mi silným zážit-

kom. Ak nie, budete sa ma� as-

poň nad čím zamyslie�.

Pozoruhodné sú aj www stránky

filmu: www.zelenami-le.cz

a www.thegreenmile.com. Sú

na nich linky na stránky, kde sa

o treste smrti a boji proti nemu

môžete dozvedie� ove2a viac.

Kniha

BBaazziilliikkaa
WWiilllliiaamm  DD..  MMoonnttaallbbaannoo,,  

BBBB  aarrtt,,  11999999,,  228822  ssttrr..

Katolícka cirkev nie je v sú-

časnom svete objektom vhod-

ným na román či thriller. Venujú

sa jej najmä duchovní autori

alebo bulvárni novinári h2adajú-

ci senzácie. Skutočne kvalit-

ných súčasných románov je

ako šafránu. V posledných 5 ro-

koch sa v našej (či presnejšie

českej) rečovej oblasti objavili

len tri: Apokalypsa od Kana-

7ana Michela O´Briena, Pro-

lévat moře od po2ského klasika

Januzsa Dobraczynskeho a

koncom minulého roka Bazilika

z pera známeho amerického

zahraničného spravodajcu W.

D. Montalbana. Novinár, ktorý

osem rokov pôsobil v Ríme a

Vatikáne, ale mal tiež skúsenos-

ti z Londýna a Číny, napísal 5

románov. Bazilika sa stala jeho

posledným. Nieko2ko mesiacov

po jej dokončení zomrel.

Román, či skôr detektívny

thriller,  sa odohráva v srdci

katolíckej cirkvi vo Vatikáne v

blízkej budúcnosti. Cirkev má

už nieko2ko mesiacov nového

pápeža. Je ním sympatický,

vyšportovaný, vzdelaný, nie-

ko2kými jazykmi hovoriaci

Juhoameričan Richardo San-

chez de Arellano. Pre priate2ov

Rico, pre Rimanov Tredi (skrat-

ka jeho pápežského mena

Pius XIII. - tredicesimo) sa pre-

slávil ako „Kokainový kardi-

nál“, ke7 vo svojej vlasti viedol

tuhý boj z drogovými kartelmi.

Teraz je nútený zavola� do

Vatikánu svojho priate2a reho2-

níka - brata Paula, aby mu po-

mohol. V Bazilike sv. Petra bo-

la nájdená mŕtvola jedného

z kuriálnych úradníkov. Spadol

z kopuly Baziliky sám, alebo

mu niekto "pomohol"? Brat

Paul bol pred 14 rokmi policaj-

tom v Miami. S Tredim ho spá-

ja nielen priate2stvo, ale aj

spoločné temné udalosti z mi-

nulosti. A tá sa zrejme začína

vraca�. Po sérii 7alších vrážd

je zrejmé, že najbližšou obe-

�ou bude práve Tredi. To všet-

ko sa odohráva na pozadí tvr-

dého zákulisného boja katolíc-

kych liberálov a konzervatív-

cov, prvých pápežových váž-

nych rozhodnutí a prvej zahra-

ničnej cesty smerovanej do

New Yorku. Viac z deja prezrá-

dza� nebudem.

Medzi negatíva knihy patrí

nepresný preklad. Prekla-

date2ka evidentne nebola do-

ma v katolíckej cirkvi. Pok ia2

"vydržíte" hne7 na str. 18 ta-

kú perlu ako „Matúš bol tri-

nástym apoštolom, ktorého

zvolila väčšina, aby nahradil

zradcu Piláta“ , dočkáte sa

aj lepších časov. Ďalej zara-

zí ve2mi tvrdý poh2ad na

Jána Pavla II. - „Nepružný

Poliak, Pápež Nikto... svojej

Cirkvi preukázal skutočnú služ-

bu, ke7 rýchlo zomrel“. Tretím

negatívom, a pre citlivejších ve-

riacich asi najväčším kameňom

úrazu, je poh2ad na dodržiava-

nie celibátu vo vatikánskych

kruhoch. Fanúšikom detektívok

bude asi vadi�, že už v polovici

románu budú tuši�, kto je vrah.

A sto strán pred koncom už o

tom vôbec nebudú pochy-

bova� .

Čo ma však najviac potešilo a

nadchlo, bola osobnos� pápeža

Trediho. Pápež, čerstvý pä�de-

siatnik, je človekom z mäsa

a kostí, ako každý z nás. Má rád

svojich priate2ov, ale aj dobré

jedlo a pitie, či inkognito vy-

chádzky do Ríma. Nezabúda

ani na ob2úbený basketbal a

bejzbal. Ale predovšetkým, má

rád svoju Cirkev, teda najmä 2u-

dí. Pre svoje ovečky je schopný

riskova� život, ale tiež láma� ta-

bu pápežského protokolu. Je

ako jeho Majster, ide priamo k

2u7om a kašle na oh2ady a ste-

reotypy. A dokáže robi� zázra-

ky... V knihe je nieko2ko ve2mi

silných momentov, ktoré jasne

hovoria o tom, že napriek kritic-

kému poh2adu, má autor svoju

Cirkev rád a verí v jej lepšiu bu-

dúcnos�. Takto vyznieva aj zá-

ver knihy. 

Pokia2 chcete preži� chvíle na-

pätia, ale zároveň sa zamyslie�

nad svojou Cirkvou, neváhajte! 

Drobec
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28. - 29 apríl - Aleluja 2000, kres-

�anský festival gospelovej hudby -

Sabinov, info:

www.rcc.sk/www/aleluja2000 

5. - 6. máj - Lumen 2000 - Festival

gospelovej hudby, naše i zahra-

ničné kapely, prihlaška... však isto

viete, o čo ide. www.festivallu-

men.sk

6. - 9. júl - CampFest 2000, šport

kemp Tatranská lomnica, gospelo-

vý festival. www.campfest.sk

10. - 20. august - XV. svetový deň
mládeže. Celosvetové stretnutie

mládeže v Ríme so sv. otcom.

www.rim2000.sk. Pozor, prihlášky

do konca apríla. 

Jubilejný rok 2000 v cirkvi,

všetky dostupné informácie

h2adajte na celosvetovej www

stránke www.jubil2000.org 

Počuli ste o adopcii na 7ia2ku?

Ide o prispievanie na die�a v soci-

álne zle postavenej rodine

(Bosna, India...) Ak sa chcete do-

zvedie� viac, informujte sa na

Slovenskej katolíckej charite na

Kapitulskej ulici. Info: Miroslava

Staníková, tel: 0804/964 407

VŠ Infoservis
BBaannsskkáá  BByyssttrriiccaa::

– Vysokoškolská sv. omša v utorok o 18.00 a v ne-

de2u a prikázaný sviatok o 19.30 v katedrálnom

kostole.

BBrraattiissllaavvaa::

– pondelok 20.00 – sv. omša v jezuitskom kosto-

le (P. Ladislav Csontos SJ)

– stretká pod2a fakúlt (info na VŠ sv. omši)

– nede2a – sv. omše v UPC (Univerzitné

Pastoračné Centrum) o 8.00, 10.00 a 22.00,

utorok – piatok o 21.30, pred sv. omšou

spovedanie

– štvrtok 19.19 – sv. omša pre mladých z internátu

EU – Horský park (a nie len pre nich), kostol na

Kalvárii

KKooššiiccee::

– pondelok 19.00,  sv. omša  19.00 v semi-

nárnom kostole

– nepravidelné sv. omše a spovedanie na in-

ternátoch

– stretká po internátoch

– hos� v spoločenskej sále SKK na Alžbetinej

14, streda 19.00

– Po-Pia - čajovňa v UPC od 18.00-22.30

NNiittrraa::

– Po,Ut: 20.30 sv. omša na internáte na Drážovskej c.

– Ut: 18.00 mládežnícka svätá omša v kosto-

le u piaristov, po nej adorácia

– St: 18.30 sv. omša v kostole u františkánov,

18.30 (2x mesačne) škola modlitby na Kalvárii

– Štv: 19.30 študentská sv. omša v kostolíku sv.

Michala na vršku; Klokočina 

–  po sv. omši (2. a 4.  v mesiaci) duchovná prí-

prava k jubileu 2000

– Na univerzite pôsobí Klub katolíckej mláde-

že FONS - ktorý organizuje spoločné mod-

litby každý večer o 21.00: Internát Mlados�

- izba 517b, Pribina - 28VB, AB  615 

TTrrnnaavvaa::

– vš. sv. omša v jezuitskom kostole v stredu o

19.30 (p. Hudáček SJ)

– stretká u jezuitov: utorok, štvrtok

– na internáte sú tiež stretká

ZZvvoolleenn::

– sv. omša v stredu o 17.30 v kaplnke na Zámku

– pondelok o 19.45: prednášky na rôzne témy

v jedálni ŠD E. Štúra

– utorok o 20.00: príprava na sviatosti

– štvrtok 20.00 - 22.00: spove7 alebo osobný

rozhovor v CUP

– piatok o 20.00: kultúrny piatok

ŽŽiilliinnaa::

– utorok o 18.30 sv. omša u saleziánov

– 2. sobota v mesiaci duchovná obnova

– v piatok spoločná adorácia v čase 19.30 – 22.30

– stretká: pondelok – štvrtok, sobota

UPC:

– pondelok, streda - sv. omša 19.00

– utorok - sv. omša v angličtine

– streda - otvorené stretko 20.00

– štvrtok - adorácia 19.00

– čajovňa denne 8.00 - 22.00

– spove7 a osobný rozhovor s kňazom

– nácvik spevu: po, st 18.00, št 18.30

– náuky na prijatie sviatostí

wwwwww..rrcccc..sskk - oficiálna stránka

katolíckej cirkvi na Slovensku

wwwwww..uuppcc..rrcccc..sskk - spoločná

stránka Univerzitných

Pastoračných centier.

wwwwww..ddoommkkaa..sskk - združenie sa-

leziánskej mládeže médiá

hhttttpp::////ppeecc..uuppcc..uunniibbaa..sskk//~~ssuumm -

najlepšia relácia na STV2, o

študentoch a pre študentov VŠ

wwwwww..ppoorrttaall..cczz//aadd//aadd..hhttmm - ča-

sopis AD, česká alternatíva ND

wwwwww..sskk--mmuussiicc..sskk - slovenská

gospelová hudba na internete

wwwwww..ggoossppeell..sskk  - stránka o go-

spelovej hudbe v podaní LUX

communications

wwwwww..bbuuddee..sskk  - kres�anské ak-

cie podujatia, informácie

wwwwww..kkaappllnnkkaa..sskk  - Virtuálna

kres�anská kaplnka - informácie

o kres�anskej viere, kultúre, a

dianí na Slovensku

wwwwww..kkee..tteelleeccoomm..sskk//oosskkaarr//zzddrroo--

jjee..hhttmm  -katolícke zdroje na

Internete so zameraním na vý-

chodné cirkvi

hhttttpp::////wwwwww..aavveemmaarriiaa..sskk//  nnoovvyy--

zzaakkoonn  -nový zákon

wwwwww..cceeiitt..sskk//wwwwwwiissiiss//  bbiibblliiaa..hhttmm

- biblia online 

wwwwww..bbrreevviiaarr..sskk  - breviár online

wwwwww..cciinn..oorrgg  - katolícky infor-

mačný server, správy zo sveta

wwwwww..eeuurrooppaarrtt..iitt//  jjuubbiillaaeeuumm  -

Preblémy týkajúce sa jubilea v

roku 2000 

Tretí koncert legendárnej 

Fun - folkovej kapely Deja vu
odpálime dňa 10. mája 2000 o 19:00 vo ve>kej
sále UPC v Mlynskej doline v Bratislave.

Zn.: Autobus č. 39


